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Обичайните лОбисти 
се насОчиха към 
кОнцесиитe

Година преди местните избори група депутати от ГЕРБ се опитват да подарят на кметовете 
неограничен контрол върху добива на инертни материали. Поредната лобистка законова 
промяна стресна дори ръководството на партията и премиера ▶ 4-5
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Печеливш
Prada 

Губещ
роман абрамович
 

Италианската компания за луксозни стоки Prada обмисля да 
направи първично публично предлагане (IPO) на борсата в Хон-
конг догодина. Листването на част от капитала на компа-
нията на азиатските пазари може да привлече повече инвес-
титори, отколкото IPO в Милано. През последните 10 години 
компанията планираше четири пъти IPO. За тази година се 
очаква продажбите на Prada да достигнат 2 млрд. EUR.

 Собственикът на английския футболен клуб 
“Челси” вече не е най-богатият собственик 
на футболен отбор в света. В момента 
състоянието му се оценява на 7 млрд. GBP, 
докато това на собственика на “Манчестър 
Сити” шейх Мохамед бин Заид ал Нахян - на  
15 млрд. GBP

Мнения

По темата: ако мине... 
или защо едни могат, а 
други не могат 

Тъпо, тъпо! Поради съща-
та причина, поради която 
едни работят, за да се 
изхранят, а други правят 
пари. За да живееш, трябва 
да работиш, а за да забога-
тееш, трябва да измислиш 
нещо друго! 

ivo_isa 

Глупости, сегашните 
частни вузове са пак на хра-
нилка на държавата. Така, 
че не ми ги хвалете. T.e. хем 
са на държавна хранилка, 
хем и от студентите 
припечелват. Естестве-
но, че ще са по-добре от 
държавните университе-
ти, които взимат само от 
държавата.

al
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▶
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1 БСК: Идеята здрав-
ните вноски да са 
само за здраве ще 
потопи икономика-

та. Пенсионните вноски 
може да скочат с 3%, за да 
се компенсира дупката в 
хазната 

2 Ако мине... или 
защо едни могат, 
а други не могат. 
При еднакви демо-

графски и пазарни условия 
частните вузове успяват 
да останат на печалба, а 
държавните подготвят 
протести 

3 Последното разда-
ване на картите. 
Покрай регулацията 
на онлайн хазарта 

държавата ще разчисти 
целия терен за най-големи-
те играчи

Ако имаше кой да обяви шах...

С  изказването си, че досегаш-
ната практика е била пари от 
здравната каса да се използват за 
кърпене на дупките в бюджета 
на НОИ, която той ще прекрати, 
Бойко Борисов произведе две но-
вини. Първо, осветли обществото 
за една порочна практика и второ, 
призна, че се нарушават редица, и 
то основни, закони. 

“Ако твърдението на премиера, 
че пари от здравната каса се пре-
насочват към НОИ, е вярно, то то-
ва означава, че поне четири закона 
са нарушени - тези за държавния 
бюджет, за здравното осигуряване, 
за бюджета за здравната каса и за-
кона за обществено осигуряване”, 
коментира за в. “Пари” Стойчо 
Кацаров, зам.-министър по здра-
веопазването в кабинета “Костов”, 
който понастоящем е в ръковод-
ството на неправителствената 
организация “Център за защита 
правата в здравеопазването”.  
В желанието си да се разграничи 
от “лошите” практики и да се 
представи като въдворяващия ред 
непоколебим лидер премиерът 
май не си даде сметка за втората 
новина и за факта, че се поставя 
в позиция шах. Иначе едва ли 
щеше да направи изказването си, 
най-малкото защото тази практика 
не е започнала с управлението на 
ГЕРБ, но не е била и прекратена 
с него. Тоест повече от година 

правителството я е поддържало 
и упражнявало.  И ако наистина 
е така, то това според Кацаров си 
е абсолютен повод да се самосе-
зира прокуратурата и да направи 
проверка. 

Прокуратурата обаче няма да се 
самосезира. “Твърде затрупани 
сме с друга работа, за да си позво-
ляваме да се самосезираме за не-
що, по което няма яснота така ли е 
или не”, каза за в. “Пари” Николай 
Кокинов, градски прокурор на Со-
фия.  Под “няма яснота” Кокинов 
вероятно има предвид изявленията 
на бившия министър на финансите 
Пламен Орешарски и на депутата 
от ГЕРБ Менда Стоянова, които 
напълно отрекоха да има практика 
парите от здравната каса да се 
дават за пенсии. 

“Никога с пари за здраве не 
са плащани пенсии. От 1999 г.  
досега това никога не е правено, 
в това число и от правителството 
на ГЕРБ. Министър-председате-
лят вероятно е брифиран греш-
но”, каза Орешарски, а Менда 
Стоянова потвърди думите на 
ексфинансист номер едно и дори 
дообясни, че вероятно премиерът 
е имал предвид, че дефицитът в 
пенсионната система се покрива 
от други приходи в бюджета, кои-
то обикновено са от данъци. “Но 
приходите от здравни осигуровки, 

те стоят непокътнати във фискал-
ния резерв”, каза тя. 

На кого да вярваме в такъв слу-
чай? Ако повярваме на премиера, 
в което има логика, защото все пак 
е премиер и трябва да знае най-до-
бре, то значи тези, които отричат, 
или не са наясно какво се случва с 
бюджета, или лъжат. По една или 
друга причина. Ако пък повярваме 
на тях, то значи Бойко Борисов 
просто си говори някакви неща, 
с които той самият не е наясно. 
Което пък е крайно притеснително 
като факт.

Така или иначе, истината може 
да се установи при прокурорска 
проверка. Но понеже прокуратура-
та няма да се самосезира, шансът 
да разберем е някой да я сезира. 
“Четох наскоро, че от Българския 
лекарски съюз готвят жалба за 
липсващите пари от здравната 
каса, но официално такава жалба 
не е стигала до мен. Ако дойде, 
ще направим цялостна проверка, 
защото сме длъжни”, каза още 
Кокинов. 

Жалбата обаче може и да не 
дойде, защото БЛС вероятно ще си 
има здравен министър. Шансовете 
и тази история да отшуми безслав-
но са огромни. Защото от другата 
страна на дъската няма никой, 
който да може да обяви шах.

коментар

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.41933   

-0.54%  
Българска народна банка

EUR/USD: 1.37800  

     +0.55%
Българска народна банка

Sofix: 372.59 

    -2.31%
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BG40: 113.93

-0.98% 
Българска фондова борса
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“Идеал Стандарт” 
обединява  
фирмите си  
в България

Компании ▶ 14
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Тиха атака 
срещу  
Георги 
Гергов
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раздаване  
на картите  
в хазарта

Банкери предупредиха за 
по-високи лихви заради 
проблемен закон

Сряда
6 октомври 2010, брой 189 (5000)

Всеки ден 
различен
Социалните осигуровки ще бъдат увеличени 
с 3%. Правителството подкрепи предложението 
на синдикатите и предизвика недоволството на 
бизнеса.  Подписването на споразумение с 
тристранния съвет се провали. Поредният рязък 
завой обезсили всички досегашни заявки на 
ГЕРБ за реформа на пенсионната система ▶ 2, 8-9
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Прехвър-
лянето на 
пари от 

перо “здраве” в 
перо  “пенсии” 
е нарушение на 
законите и повод 
за прокуратурата 
да се самосезира. 
Тя обаче няма да 
го направи
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Синдикатите ни про-
глушиха ушите как няма 
нужда от реформи и как 
пенсионната система била 
с дефицит заради намаля-
ването на осигуровките 
през последните години. 
Това е странно твърдение 
по три причини. Първо, не 
е вярно. Второ, противо-
речи на здравата логика. 
Трето, изключително учуд-
ващо е синдикатите, които 
убедиха правителството 
да раздуе драстично 
бюджетния дефицит, сега 
да ни обясняват как били 
притеснени от дефицита 
на един бюджетен фонд, 
какъвто е пенсионният.

Вероятно повечето хора 
все още си спомнят как 

Синдика
тите с 

подкрепата на 
популистки поли-
тици са отговор-
ни за дефицита в 
НОИ и за този в 
бюджета 

Георги ангелов, 
старши икономист в “Отворено 
общество”

Новини, слухове, новини, слухове...

цитат

Информирал съм 
премиера  

за ситуацията

Число на деня

100
годишни облигация емитира правителството на 

Мексико при доходност от 6.1%. Интересът към аукци-
она е бил голям, а стойността на продадените книжа 
е 1 млрд. USD

▶
 Мирослав найденов, министър на земеделието, 

по повод излизането в майчинство на шефа на фонд 
„Земеделие” Калина Илиева

в началото на годината 
синдикатите обясняваха как 
трябва да се раздуе дефици-
тът, за да излезем по-бързо 
от кризата. За съжаление 
правителството ги послуша 
и резултатите от това са 
печални. България, която 
заедно с Естония изглежда-
ше в най-добра позиция да 
излезе по-бързо и с висока 
скорост от кризата, извед-
нъж загуби всякакъв инте-
рес от чужди инвеститори. 
Естония междувременно 
продължи по правилния 
път и днес отчита рекордни 
инвестиции и икономиче-
ски растеж.

С какви очи синдикатите 
се пишат като борци срещу 
дефицита във фонд “Пен-

сии”, след като самите те 
убедиха правителството да 
раздуе дефицита в консоли-
дирания бюджет и отрязаха 
шансовете за влизане в 
еврозоната, за връщане на 
инвеститорите и за висок 
растеж тази година? И как 
въобще може да им хрумне 
да твърдят, че в най-бедната 
страна от ЕС няма нужда 
от реформи? Да не смятат, 
че забогатяването пада от 
небето?!?

Нека погледнем и 
твърдението, че заради 
намалените осигуровки 
има дефицит във фонд 
“Пенсии”. То може много 
лесно да се отхвърли - 
като се сравни заложеното 
в пенсионната реформа от 

2000 г. с реализираното. 
Много ясно се вижда, че 
87% от дефицита в НОИ 
се дължат на увелича-
ване на разходите над 
предвиденото. Само 13% 
от дефицита са поради 
приходите, по-ниски от 
заложените, като това е 
основно заради кризата.

Ще се запитате  ама 
как така има по-ни-
ски осигуровки, а няма 
проблем с приходите. 
Много просто. Данъчните 
реформи и намаленията 
в осигуровките доведоха 
до повече инвестиции и 
повече работни места, т. е. 
повече приходи в бюдже-
та. С около 400 хил. души 
повече са заетите спрямо 

заложеното в реформата 
от 2000 г. - т. е. по-ниските 
осигуровки доведоха до 
повече заетост и оттам до 
достатъчно приходи.
Какъв е проблемът с 
разходите? Разходите 
на НОИ са по-високи 
заради масовата практика 
за ранно пенсиониране 
и заради предизборните 
увеличения на пенсиите. 
И двете неща синдикатите 
подкрепяха с две ръце и 
продължават да подкрепят. 
Накратко, синдикатите с 
подкрепата на популистки 
политици са отговорни за 
дефицита в НОИ, както 
и за бюджетния дефицит. 
Техните политики се 
провалиха. Защо въобще 
някой ги слуша?

Информацията за отстра-
няването на изпълнителния 
директор на bTV Вики По-
литова се оказа актуална 
само според словашкия сайт 
Medialne.sk. От българската 
телевизия, която е собстве-
ност на медийната компа-
ния Central European Media 
Enterprises (CME), офици-
ално отрекоха твърденията 
в сайта, които по-късно бяха 
преписани и от чешки ме-
дии. Според тях уволнението 
на Политова е свързано с 
промени в мениджърските 
постове на словашка и чеш-
ка телевизия. В bTV нямат 
обяснение защо името на 
шефа им е замесено в про-
мените в други медии от се-
мейството на CME. От прес-
центъра обаче опровергаха 
информацията и обявиха, 
че Вики Политова е главен 
оперативен директор на bTV 
Media Group и няма промяна 
в статута й.

Слуховете около отстра-
няването на Политова бяха 
допълнително подхранени 
и от информацията, че в 
страната ни е пристигнал 
изпълнителният директор 
на Central European Media 
Enterprises Адриан Сърбу, за 
да извърши лично кадровата 
промяна. За посещението 
на Сърбу от медията нито 
потвърдиха, нито отрекоха. 
За в. „Пари” представители 
от bTV заявиха, че шефът 
на CME идва редовно в стра-

ната и тези посещения не са 
нещо необичайно. Дори да 
е в България, визитата на 
Сърбу не е обвързана с про-
мени в мениджърския екип 
на телевизията, допълниха 
оттам.  

Лъжа или по-скоро 
истина
Обгърната в мистерия оста-
ва новината, че настояща-
та шефка на TV7 Светлана 
Василева ще напусне поста 
си и ще премине в Нова 
телевизия. Вчера (сряда, 6 
октомври - бел. ред.) в. „24 
часа” писа, че Василева е 
получила оферта да поеме 
поста изпълнителен дирек-
тор на телевизията, която 
е част от семейството на 
Modern Times Group (MTG). 
Според изданието тя все още 
не е дала окончателен от-
говор. Дали това е така, не 
стана ясно, тъй като самата 
Василева не беше открита за 
коментар. Според източници 
на в. „Пари” обаче ситуация-
та около нея наистина отива 
към промяна на работното 
място. 

Светлана Василева беше 
човекът, който първи огла-
ви и разви bTV, по-късно 
пое и мениджмънта на Fox 
International Channels. В мо-
мента неин работодател е 
собственикът на TV7 - ав-
стрийският фонд „България 
медия холдингс GMBH”. В 
началото на лятото започна 

ребрандиране на телевизи-
ята, което продължи до ес-
ента. Сериозна промяна в 
медията настъпи преди сед-
мици - журналистът Николай 
Бареков оглави дирекциите 
„Новини”, „Актуални преда-
вания” и „Продукция”. Спо-
ред слуховете, ако Василева 
премине в Нова телевизия, 
нейният пост ще бъде поет 
именно от Бареков. „Това, 
което излезе като новини, е 
само от вестниците, в теле-
визиите ситуацията е съв-
сем различна”, коментира 
за в. „Пари” бившият 
кадър на bTV. По ду-
мите му той ще от-
говаря за новините 
и публицистиката 
и не знае за други 
промени.  

а в това време
Докато големите играчи на 
телевизионния пазар са за-
ети да коментират новини и 
слухове около себе си, бли-
зо до летище София върви 
подготовката по старта на 
най-новия ТВ проект в Бъл-
гария. От ноември в ефира 
трябва да тръгне нова биз-
нес телевизия -  „Bulgaria 
on air”. Студиата ще бъдат 
в бившата административ-
на сграда на авиокомпания 
„Балкан”. Собственици на 
медията ще са фирми около 
„Химимпорт” - същите, кои-
то притежават МСАТ и авио-
компания „Bulgaria air”. 

Информации за рокади по високите етажи на мениджмънта на  
най-големите телевизии в България попаднаха сред най-коментира-
ните новини през последните два дни. Част от тях се оказаха невер-
ни слухове, други не бяха нито потвърдени, нито напълно отречени 

ИлюстрацИя Sxc.hU
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Силно лобистка намеса от 
двадесетина депутати на 
ГЕРБ бе парирана меж-
ду първо и второ четене 
на промените в Закона за 
подземните богатства. За-
сега само като политиче-
ска декларация гласуването 
обаче все още предстои. 
Парламентарната група на 
ГЕРБ се събра спешно във 
вторник вечерта, за да пре-
дотврати поредния скандал 
за прокарване на интереси, 
който техният съпартиец 
Емил Димитров бе на път 
да сътвори. 

Скандалната 
поправка
Двадесет депутати от ГЕРБ, 
водени от Емил Димитров, 
са внесли преди дни в пар-
ламентарната икономиче-
ска комисия предложението 
т.нар. малки концесии за 
добив на инертни материа-
ли да се дават само и един-
ствено от общините. 

По думите на Димитров 
така ще се ускори полу-
чаването на концесия, 
вместо фирмите да чакат 
разрешение с години от и 
без това “задръстеното от 
преписки Министерство 
на регионалното развитие 
и благоустройството”. От 
друга страна, общините 
ще бъдат заинтересова-
ни да въведат ред и да се 
спре незаконният добив на 
инертни материали у нас, 
смята още Димитров. Щом 
веднъж сме казали, че ще 
има децентрализация на 
общините, защо да не се 
вземе подобно решение, 
коментира пред в. “Пари” 
Димитров.

Това намерение по ин-
формация на в. “Пари” е 
изправило косите на служи-
телите в Министерството 

на икономиката, енергети-
ката и туризма. Защото на 
практика даването на кон-
цесиите в ръцете на общи-
ните обезсмисля цялата им 
реформа по създаването на 
единен орган за управление 
на природните богатства. 
Силна съпротива е имало 
и от още три министерства 
- на финансите, околната 
среда и регионалното раз-
витие.

Негативно становище са 
изпратили и от Българска-
та минно-геоложка камара, 
които от 10 години се борят 
разрешенията за търсене, 
проучване и добив на по-
лезни богатства да се дават 
от едно ведомство вместо 
от три различни, както е в 
момента. 

Опасенията от подобна 
промяна в закона са свързани 
с една до болка позната дума 
- корупция. Прехвърлянето 
на разрешенията и контрола 
върху неколкостотин общини 
ще създаде хаос, достатъчен 
да скрие интереси, връзки, 
конфликти на интереси. 

В крайна сметка парла-
ментарната група на ГЕРБ 
и лично премиерът Бой-
ко Борисов са отхвърлили 
предложението на своите 
депутати общините да дават 
концесии. Заради дебатите 
около вота на недоверие 
вчера бе отменено заседа-
нието на парламентарната 

Даването на добива на инертни 
материали единствено в ръцете 
на общините засега е осуетено

Мила Кисьова
mila.kisiova@pari.bg

опитни 
в лобирането
Прави впечатление, че с 
изключение на Благоевград-
ска област, откъдето са из-
брани двама от депутатите 
вносители на тези поправки 
(Любен Татарски и Георги 
Икономов), останалите вно-
сители не са от избирател-
ните райони с концентрация 
на подобни находища. 

Най-активният в случая 
депутат - Емил Димитров, 
е избран от София, а около 
столицата и в областта няма 
кариери за инертни матери-
али, които биха попаднали 
под контрола на общините. 
Димитров обаче вече успя 
да прокара една лобистка 
промяна в закон - отмяната 
на пълната забрана да се пу-
ши на обществени места. И 
това не е случайно, защото 
допреди избирането му за 
депутат от ГЕРБ той беше 
в управлението на една от 
големите фирми за дист-
рибуция на цигари “Табак 
Трейдинг Партнър”.

Сред вносителите на 
предложението общините 
да поемат концесиите на 
строителните материали е 
и небезизвестният Светлин 
Танчев - също депутат от 
ГЕРБ, избран от София. 
Той стана известен като 
автор на мистериозно и 
незаконно появилата се в 
“Държавен вестник” по-
правка в Закона за нарко-
тичните вещества, с която 
се разрешава тяхната ре-
клама. Което пък е известно 
на всички, че обслужваше 
производителите на водка, 
на чийто етикет се виждат 
листа от марихуана. Така 
че парламентарната група 
на ГЕРБ вече има няколко 
рецидива за скрито прокар-
ване на тесни корпоративни 
интереси. Засега поредният 
опит е париран.

В случая с добива на 
инертни материали е трудно 
да се определи за кого точно 
се лобира. Някои кметове 
активно участват в експерт-
ните обсъждания на закона 
извън редовните заседания 
на парламентарната ико-
номическа комисия. Нищо 
лошо - всеки кмет се бори 
за повече приходи в общин-
ския бюджет. Немалко обаче 
са случаите, когато именно 
кметове правят фирми, на 
които после дават разреше-
ние за добив на инертни ма-
териали. Дори не е нужно да 
дават разрешения. Нелегал-
ният добив на строителни 
материали заема почти 50% 
от пазара. С подобна ло-
бистка поправка достъпът 
и до останалите 50% може 
да се окаже невъзможен, ако 
нямаш благоразположение-
то на кмета. А идват местни 
избори и периодът преди 
тях вероятно ще ни донесе 
още опити за “последно 
десет”.

икономическа комисия, на 
което трябваше да се гле-
дат поправките в Закона 
за подземните богатства. 
Така проблемът със спор-
ния текст все пак остава 
отворен, докато не се види 
черно на бяло, че оконча-
телно не фигурира сред 
поправките. 

оправданието
Ние всъщност искахме да 
възстановим текст, който 
съществуваше преди годи-
ни в Закона за подземните 
богатства, обясни Дими-
тров. За известен период 
общините имаха право да 
дават разрешения за добив 
на пясъци и чакъл до 10 
хил. куб. метра годишно, 
ако са изцяло за нуждите 
на общината.

Тази възможност отпадна, 
след като се прие изричен 
текст в закона преди три го-
дини, че природните богат-
ства са изключителна дър-
жавна собственост, обясни 
Димитров.

Истината е, че един от мо-
тивите за промяна на това 
положение обаче бяха имен-
но вратичките за корупция и 
незаконен добив на инертни 
материали. Защото е много 
трудно да се установи колко 
точно кубични метра пясък 
и чакъл действително са до-
бити.

Малка смяна 
на параметрите
Ако текстът все пак минe, 
на практика кметовете може 
да се разпореждат с всяко 
едно находище на строител-
ни материали. Причината е, 
че депутатите от ГЕРБ са 
променили в предложения 
от тях текст параметрите 
за малки концесии. Вместо 
предишната формулиров-
ка “до 10 хил. куб. метра 
годишен добив” те са за-
писали “запаси до 500 хил. 
куб. метра”. Обяснението 
на Димитров е, че това е 
пресметнато на базата на 
една 35-годишна концесия, 
при която се добиват около 
10 хил. куб. метра на годи-
на. Дори да е така, сметката 
пак не излиза. Специалисти 
от минния бранш коменти-
рат, че терминът “запаси” е 
много обтекаем. Един кан-
дидат концесионер може да 
доказва на порции запасите 
в находището, от което ко-
пае, и така винаги да е под 
500 хил. куб. метра.

Все пак данните на  
МРРБ - министерството, кое-
то в момента дава концесиите 
за добив на инертни материа-
ли - показват, че сега има 27 
действащи находища, които 
отговарят на този критерий. 
Десет са в Ивайловградско, 
6 са в Благоевградско, 4 
край Мездра, а останалите 
разпръснати поединично в 
други общини като Сливен, 
Перник, Нова Загора...

Без регионалните 
структури на МОСВ 
няма как да се просле-
ди изпълнението на 
договорите 

Всъщност най-силният 
аргумент, с който поправ-
ката е парирана (засега), 
е фактът, че подобни 
кариери за строителни 
материали се намират 
в малки общини, които 
нямат капацитета да ги 
администрират. На ра-
ботна група, обсъждала 
преди дни предложението 
на ГЕРБ, депутатът Емил 
Димитров е заявил, че то-
ва не е проблем: “Ние ще 
назначим хора в общините 
с нужната квалификация”, 
казал той. Фирмите от 
минния бранш са силно 
учудени откъде кметове-
те ще привлекат геолози, 
минни инженери, еколо-

зи и други специалисти 
по рекултивацията после 
на терените, след като в 
частния сектор при доста 
по-високи заплати изпит-
ват глад точно за такива 
специалисти.

Отказвайки се от идея-
та да даде на общините 
концесионирането, ГЕРБ 
ще ги въвлече в контро-
ла на експлоатацията на 
находището, обясни Емил 
Димитров след срещата на 
парламентарната група във 
вторник. Засега не е ясно 
как точно ще бъде разписа-
на в закона тази функция на 
кметовете. Със сигурност е 
ясно обаче, че без намесата 
на регионалните звена на 
Министерството на околна-
та среда и водите подобен 
контрол не би могъл да се 
осъществи. Отново заради 
липсата на капацитет на 
общините, на чиито тери-
тории се добиват инертни 
материали.

Местната власт 
няма капацитет 
да контролира 

 Депутатът от ГЕРБ Емил Димитров е най-актив-
ният сред вносителите на предложението в полза 
на общините  снимка емилия костадинова

▶

снимка bloomberg
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Общините ще получават 
50% от таксите на 
големите концесионери
Така добивът на 
подземни богатства се 
приравнява с отдава-
нето на плажовете

Общините може и да не по-
лучат контрола върху мал-
ките концесии, но със сигур-
ност ще получат по-високи 
отчисления от концесионни-
те възнаграждения.

100% от таксата 
От една страна, 100% от 
таксите за добив на инерт-
ни материали ще влизат в 
общинските бюджети, на 
чиито територии са карие-
рите. За миналата година от 
27-те находища, които отго-
варят на критерия да имат 
до 500 хил. куб. м залежи, 
са събрани 360 хил. лв. Го-
ре-долу толкова се очакват 
и от тази година.

Големите концесии
Управляващата партия се е 
съгласила с предложение на 
двадесетината нейни депу-
тати да се увеличи процен-
тът на концесионното въз-
награждение и от големите 
концесии. Това е добивът 
на метални руди, въглища, 
нефт и газ, индустриални 
минерали. В момента 30% 
от таксата, която плащат 

концесионерите, отива в 
бюджета на местната общи-
на. С промените в Закона 
за подземните богатства 
това отчисление ще бъде 
вдигнато на 50%. По смет-
ки на вносителите на това 
предложение става дума 
за 5 млн. лв. допълнителни 
приходи за общините, на 
чиито територии са конце-
сионните площи. 

Мотиви
Мотивите за това завиша-
ване на таксите са, че въ-
просните общини търпят 
доста негативи от минната 
дейност - замърсяване на 

околната среда, разбити 
пътища от тежкотоварните 
камиони с рудни и нерудни 
материали и пр. С подобни 
съображения през 2007 г. 
също беше вдигнат от 10 
на 30 процентът на отчи-
сленията от концесионни 
такси за общините.

Освен това по този начин 
даването на концесия на 
даден рудник се приравня-
ва с концесионирането на 
плажовете, за което общи-
ните също получават 50% 
от концесионните такси, е 
сред мотивите за вдигане 
на ставката.

Мила Кисьова 

АКТУАЛНИ ПРОБЛЕМИ И 
ПРЕДИЗВИКАТЕЛСТВА В РЕГИОНА

Със съдействието на:

��/ ���� ���                http://events.pari.bg                  events@pari.bg               

Конференция
АВТОМОБИЛЕН ТРАНСПОРТ & СПЕДИЦИЯ

Спонсор:

ПОВЕЧЕ ИНФОРМАЦИЯ ЗА ПРОГРАМАТА И ЗА РЕГИСТРАЦИЯ:

��.��.���� г. Гранд Хотел София

Проваля се идеята за 
създаване на единен 
орган за концесии-
те, предупреждават 
фирмите

Има предположения, че 
с прокарването на този 
текст се осигурява въз-
можността общините от 
двете страни на строящата 
се магистрала “Тракия” 
бързо и лесно да дават раз-
решение за добива на не-
обходимия пясък и чакъл. 
Представяте ли си какво 
ухажване на всеки кмет 
ще стане от фирмите, за 
да получат разрешение, та 
това е поредната корупци-
онна практика, коментира 
за в. “Пари” Иван Богда-
нов, зам.-председател на 
Българската асоциация на 
производителите на инерт-
ни материали и собстве-
ник на една от големите 

Легалният бизнес е 
против по-големите 
правомощия на кметовете

 Близо 360 хил. лв. допълнително ще влязат в об-
щинските бюджети от концесии за добив на строи-
телни материали

▶

иван Богданов,
зам.-председател на Българската 
асоциация на производителите на 
инертни материали 

Предста-
вяте ли 

си какво ухаж-
ване на всеки 
кмет ще стане 
от фирмите, 
за да получат 
разрешение, та 
това е поредна-
та корупционна 
практика

фирми за добив “Балша”. 
Асоциацията открай време 
се бори срещу незаконния 
добив на пясък и чакъл, 
който подбива цените на 
фирмите, които си плащат 

всички данъци и концеси-
онни такси. Искаме ясни и 
еднакви за всички правила 
за добив и това може да 
стане само ако има единен 
орган, който да отговаря 
за концесиите, казва Бо-
гданов.

Българската минно-ге-
оложка камара също е 
против даването на кон-
цесиите за строителни ма-
териали за общините. Не 
само защото природните 
богатства са изключител-
на държавна собственост 
и не е редно кметовете да 
се разпореждат с тях. “На 
практика за тези природ-
ни богатства вместо от 
едно гише разрешенията 
ще се получават от 264 
подразделения - колкото 
са общините в България. 
Това променя цялата фи-
лософия на създаване на 
единен орган”, казва Иван 
Андреев, изп. директор на 
БМГК.

 Немалко са случаите, когато кметове правят фирми, на които после дават 
разрешение за добив на инертни материали
▶
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Икономисти: Синдикатите подведоха 
кабинета за осигуровките

Тристранният диалог се раз-
падна. Бизнесът реши да 
демонстрира недоволството 
си от вдигането на данъци, 
като бойкотира кабинета и 
му отправи обвинения, че 
комуникира само със син-
дикатите. Шест национално 
представителни обединения 
на бизнеса се обявиха катего-
рично против увеличаването 
на социалните осигуровки с 
3%, и то в условия на криза. 
Премиерът Бойко Борисов 
обаче разтълкува, че това не 
е увеличаване, а връщане 
на нивата от предходната 
година. Той се похвали, че 
правителството е единстве-
ното, което не вдига данъци 
и е последователно в поли-
тиката си.

Дуопол
„Диалогът в НСТС беше на-
рушен не от нас, затова ние 
не смятаме да бъдем параван 
на двустранни споразумения 
и се оттегляме от тристран-
ния диалог, каза Васил Велев, 
председател на УС на Асо-
циацията на индустриалния 
капитал в България. Според 
него е налице двустранно 
споразумение между пред-
ставители на правителството 
и представители на синди-
калните организации. „Ние 
смятаме, че не това е пра-
вилният начин да се води 
диалог”, каза още той. 

Кой кого
В същото време премиерът 
Бойко Борисов отрече пра-
вителството да се е поддало 
пред профсъюзите. „Синди-
катите се съгласиха с нас, че 
трябва да се вдигнат пенси-
онните осигуровки,” каза 
Борисов. В интерес на исти-
ната обаче допреди вторник 
нито един от членовете на 

кабинета не е споменавал 
подобно нещо. По темата 
говореше само социалният 
министър Тотю Младенов, 
но за увеличаване след две 
години и след края на кри-
зата, а не сега. За сметка 
на това синдикатите насто-
яваха за вдигане на осигу-
ровките, при това именно 
с 3%. Преди поемането на 
властта от ГЕРБ обещаваха 
5-процентно намаление на 
осигуровките. Попитан да-
ли това е непоследователна 
политика, Бойко Борисов 
отговори: „Точно последо-
вателни сме. Ние дори и 
сега не вдигаме по ника-
къв начин, а възстановяваме 
равнището на 2009 г. Ще 
свалим социалните осигу-
ровки, когато мине кризата. 
Когато аз поех властта, моят 
предшественик казваше, че 
няма финансово-икономи-
ческа криза.” Премиерът 
допълни, че България е един-
ствената държава, която не е 
вдигнала важните и основни 
данъци, а правителството во-
ди последователна данъчна 
политика.

Контра
Въпреки жеста към синдика-
тите обаче от КНСБ продъл-
жават да недоволстват. Днес 
ще има протестен митинг-
шествие, организиран от 
профсъюза. Шествието ще 
започне в 11.30 ч. Борисов 
призна, че няма постигнато 
съгласие между правител-
ството и профсъюзите по 
отношение на пенсионната 
възраст. Засега тя няма да 
се пипа, но предстои да бъде 
увеличена.

„Преговарям със синдика-
тите това да стане от 2012 г., 
а те искат от 2014 г.”, призна 
премиерът Борисов. Той ка-

Бойко Борисов продължава да 
настоява, че не вдига данъци
Бизнесът се ядоса и излезе от тристранния съвет, защото 
правителството си говори само със синдикатите

Идеите на 
синдикатите ще ни 
върнат обратно в  
90-те години, твърдят 
от Института за 
пазарна икономика 
Вдигането на осигурителни-
те ставки с 3%, пред което 
искане на синдикатите пра-
вителството се прегъна, ще 
има много лош ефект върху 
икономиката на България 
и няма да доведе до повече 
приходи в бюджета. Напро-
тив, това ще засили сивата 
икономика и  безработицата, 
доходите ще спаднат и т. н. 
Положението ще е близо до 
90-те години. Това заявиха 
представителите на Инсти-
тута за пазарна икономика, 
обявявайки се категорично 
срещу вдигането на ставката. 

Според тях има алтернатива 
и тя е структурна реформа в 
сектора, която да даде реа-
лен избор на работещите. 

Няма да има нужния 
ефект
Опитът у нас от предходни 
години и опитът на други 
държави сочат, че всяко 
намаляване на осигуров-
ките е стимул за икономи-
ката и води до повишаване 
на общите приходи. Уве-
личаването сега ще доведе 
до обратни процеси - по-
малко хора ще плащат, ще 
спаднат приходите, ще се 
засили сивата икономика 
и т. н., смятат от ИПИ. 
Според института иска-
ното увеличение с 3% е 
само първата стъпка, а 
идеята на синдикатите е 
постепенно осигуровките 

да достигнат стойности, 
почти двойни спрямо се-
гашните.

Синдикатите излъгаха 
правителството с приме-
ри като този, че Унгария е 
вдигнала осигуровките с 
6%. Истината е, че в средата 
на 2009 г. Унгария намали 
осигуровките с 5%. 

В Европейския съюз 17 
държави също го напра-
виха, това стои като съвет 
за антикризисна мярка в 
документи на Европейската 
комисия, твърдят икономи-
стите. 

искане за реформа 
Икономистите от ИПИ 
виждат решението в из-
вършването на структурна 
реформа, за която ГЕРБ 
говореше преди изборите, 
но сега пое по съвсем друг 

курс. Според Лъчезар Бо-
гданов реформата е нужна 
за работещите хора, които 
трябва да имат избор - 
дали да работят по-дълго 
време и да плащат по-ни-
ски осигуровки, или да 
работят по-малко години, 
но да плащат по-високи 
осигуровки. 

По думите му трябва 
да спрат и привилегиите 
за ранно пенсиониране, 
както и практиката дър-
жавните служители да не 
плащат осигуровки. „Пре-
минаването към модела на 
личната пенсионна сметка 
трябва да се случи, но 
държавата трябва да фи-
нансира преходния период 
- годините, през които сме   
работили по стария мо-
дел”, смята Богданов. 

Ани Коджаиванова

 Премиерът не е съгласен с интерпретациите, че се е поддал на синдикатите. 
Според него е станало обратното  снимка марина ангелова

▶

 Ние смятаме, че пенсионната система не работи 
добре и е нужна реформа, която да даде избор на ра-
ботещите, каза Лъчезар Богданов от иПи  
 снимка емилия костадинова

▶

За ремонт
Кабинетът 
оттегли  
социалния  
кодекс 

министерският съвет 
взе решение за оттегля-
не на кодекса за социално 
осигуряване от парламен-
та, съобщиха от пресцен-
търа на правителство-
то. намерението за това 
беше обявено във втор-
ник след споразумение със 
синдикатите за увелича-
ване на социалните оси-
гуровки. 

Проектобюджетът на 
държавното обществено 
осигуряване не е обсъждан 
на заседанието на прави-
телството. синдикати-
те очакват преговорите 
по него да продължат. 

▶

▶

за, че ако сега има повише-
ние на пенсионната възраст, 
много хора ще предпочетат 
да излязат веднага в пенсия, 
докато важат по-благопри-
ятните условия. Така щял да 
се увеличи дефицитът във 
фонд „Пенсии”, който сега 
е 2.061 млрд. лв. „Аз нямам 
буфер в бюджета, с който да 
го направя”, мотивира се ми-
нистър-председателят. Така 
той отговори на препоръка 
от страна на Европейската 
комисия за увеличение на 
възрастта за пенсиониране. 

Признание
Сега у нас жените излизат в 
трудов отдих на 60 години, 
а мъжете на 63. „Наред с 
лошото, което са направили 
предишните правителства, в 
тази сфера те са направили 
добро, като са вдигали въз-

растта за пенсиониране”, 
обясни премиерът. По думи-
те му пенсионната възраст 
у нас е достатъчно висока 

и дори държави от Запад-
на Европа се опитват да я 
повишат и да я достигнат. 
„В Германия е обявено, че 

увеличаването на възрастта 
за пенсиониране ще става от 
2016 г.”, каза Борисов.

Красимира Янева
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Нов министър с някои стари  
и някои невъзможни идеи 
Стефан Константинов 
обеща да регламен-
тира доплащането, да 
намали броя на бол-
ниците и да поиска 
отделяне на бюджета 
на НЗОК 

Консенсус, дебати, кон-
структивни идеи, справед-
лива критика, обществена и 
политическа подкрепа. То-
ва са основните постулати, 
които новоизбраният здра-
вен министър д-р Стефан 
Константинов декларира 
пред депутатите преди гла-
суването на кандидатурата 
му в парламента. Той беше 
избран с гласовете на ГЕРБ и 
“Атака”, опозицията се въз-
държа, от Синята коалиция 
също гласуваха “въздържал 
се”. Въпреки това впослед-
ствие Константинов получи 
добри думи както от БСП, 
така и от десните.

Той заяви, че най-горещите 
и спорни точки в здравната 
реформа ще получат широк 
обществен дебат. “Ще търся 
подкрепата на правителство-
то и на опозицията”, катего-
ричен беше Константинов.

Ще доплащат  
нетърпеливите  
Безспорно най-наболялата 
тема в момента, която коства 
поста на предишния минис-
тър Анна-Мария Борисова, 
е тази за формите на допла-
щане в лечебните заведения. 
Константинов обаче не е про-
тив тази идея. Във виждания-
та му за стабилизирането на 
здравната система е залегна-
ла тезата за регламентиране 
на доплащането за преглед 
при специалист. Това обаче 
ще се отнася само за хора, 
които нямат време и жела-
ние да чакат за направление 
при общопрактикуващите 
лекари. Сега касата плаща 
за тази дейност 14.50 лв., а 
пациентът - такса от 5 лв. 
Според Константинов и  в 
момента хората си доплащат, 
но нелегално. Тази мярка би 
могла да ограничи черния 
пазар в здравеопазването. 

Доплащане от страна на 
пациентите може да има и 
в някои лечебни заведения, 
каза още д-р Константинов. 
Например в тези, в които и 
сега съществува допълни-
телно заплащане за избор 
на екип. “Болници, където 
за избор на екип се изис-
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кват суми, надхвърлящи 
стойността на клинична-
та пътека, очевидно нямат 
потребност да работят по 
договор с НЗОК”, каза още 
новият здравен министър. 
В лечебните заведения с 
регламентирано доплащане 
парите от здравната каса 
ще бъдат намалени. Там ще 
бъдат насочвани хора, които 
не могат да чакат и пред-
почитат да си платят. Това 
няма да важи за хронично 
болните, пенсионерите, де-
цата, бременните, социално 
слабите. За тях лечението 
остава безплатно. Затова 
ще има и болници с наци-
онално значение, наречени 
от Константинов “структу-
роопределящи”. В тях доп-
лащането ще е забранено. 
Те ще бъдат избрани на база 
брой на населението, реги-
он, специалисти, техника. 
Според Константинов броят 
на болниците трябва да на-
малее от 352 на около 120, 
но това ще стане естестве-
но. Той няма намерение да 
закрива лечебни заведения, 
просто новите условия ще 
наложат едни да отпаднат, 
други да се преструктури-
рат.

Търговията вън от 
държавните болници
Новият здравен министър 
настоява и да се върне 
властта на държавата в уп-
равлението на болниците, 
на които тя е принципал. 
Той е против това тези 
лечебни заведения да са 
търговски дружества, за-
щото по думите му “не там 
е мястото на търговията”.

Вижданията му за здра-
веопазването след кризата 
включват увеличение на 
процента от БВП, който 
държавата заделя за здра-
ве, до нива, надхвърлящи 
най-добрите години, от-
делянето на бюджета на 
НЗОК от консолидирания, 
което според финансовия 
министър Симеон Дянков 
е невъзможно, както и въ-

веждането на допълнител-
но здравно осигуряване.  
“Всичко това обаче са са-
мо идеи, които ще подло-
жа на дебат”, каза Стефан 
Константинов, бързайки 
за парламентарната зала. 
“Сега ще ми искат вот на 
недоверие, ще трябва да 
се защитавам”, заключи 
той.

 Елена Петкова

Дебатите по вота на 
недоверие преминаха 
в много думи и малко 
смисъл

Едва встъпил в длъжност, 
новият здравен министър 
Стефан Константинов из-
слуша съвсем сам критики-
те към здравната политика 
на правителството, въпреки 
че досега не е имал нищо 
общо с нея. Това се случи 
по време на дебатите около 
вота на недоверие в пар-
ламента. Той бе внесен от 
БСП и ДПС именно по по-
вод провалите на управля-
ващите в сферата на здра-
веопазването. Нито един 
от членовете на кабинета 
не присъстваше в залата. 
Само вицепремиерът Симе-

он Дянков се разхождаше 
из кулоарите, а премиерът 
Бойко Борисов пристигна 
в последния момент и не 
можела да каже нищо. Това 
бе отчетено от депутатите 
като тотално неглижира-
не на парламентаризма в 
България.

Дебат с портрет
Опозицията от БСП внесе 
в залата портрета на ми-
нистър-председателя Бойко 
Борисов. “Така сме при-
нудени да комуникираме 
с правителството, което с 
отсъствието си показва, че 
няма уважение към народ-
ните представители”, каза 
бившият премиер Сергей 
Станишев. И добави, че 
вместо да стои в парла-
мента, премиерът предпо-

чита да върши любимото 
си занимание - “да реже 
лентички”.

Дебатите около наболя-
лата тема здравеопазване 
продължиха повече от че-
тири часа, но въпреки това 
почти никой от депутатите 
не изказа ясен довод за вна-
сянето на вота. От трибу-
ната прехвърчаха взаимни 
обвинения за колапса на 
системата. Накрая бившият 
здравен министър при уп-
равлението на Тройната ко-
алиция д-р Евгений Желев 
призна, че носи персонална 
вина за неуредиците в тази 
сфера. Вносителите на во-
та пък повториха неколко-
кратно, че нямат намерение 
да свалят правителството. 
Това обаче бе единственият 
начин да провокират разго-

рещен дебат по проблемите 
в здравеопазването. 

Какво трябва да се 
направи
Само депутатите от СДС 
Ваньо Шарков и от ДПС 
Хасан Адемов дадоха кон-
кретни идеи какво трябва 
да се промени в системата. 
Според Шарков най-на-
пред всички здравни внос-
ки трябва да започнат да 
се изразходват за здраве, 
след това да се премахнат 
делегираните бюджети на 
болниците, да се въведе 
електронната здравна кар-
та. Според Адемов пък най-
напред НЗОК трябва да 
бъде демонополизирана. 

Вотът на недоверие ще 
бъде гласуван в петък.

Елена Петкова

Константинов понесе сам критиката за здравната политика на кабинета

Договорено 
Лекарските протести се 
отменят   

Премиерът Бойко Борисов и Български-
ят лекарски съюз подписаха споразумени-
ето, според което се запазва здравноо-
сигурителната вноска на осем процента 
и се приема бюджетът на нЗОК да бъде 
с разходна част, не по-ниска от приход-
ната. По този начин ще се гарантира 
използването му само за здравноосигу-
рителни плащания. Това обаче ще стане 
от следващата година. Засега здравни-
те вноски ще се трупат във фискалния 
резерв. 

на 15 октомври протест на лекарите 
няма да има, защото всички искания, 
гласувани на националния им събор, бяха 
приети, каза председателят на БЛс д-р 
Цветан Райчинов. И допълни, че очаква 
всичко разписано в споразумението да 
бъде изпълнено в кратки срокове.

▶

▶

Д-р Евгений Желев,
бивш министър на здравеопазването, депутат от БсП

Вие, д-р Константинов, ме зарадвах-
те много с вашето експозе, защото 

признахте, че досега водената здравна 
политика от ГЕРБ е несъстоятелна Д-р ваньо Шарков,

зам.-председател от сДс  
на комисията по здравеопазване  
в парламента

Д-р Кон-
стантинов, 

внесете доклад 
за здравето на 
нацията в пар-
ламента преди 
гласуването на 
закона за бюдже-
та на НЗОК

 Новият здравен министър Стефан Константинов заяви, че очаква до начало-
то на 2011 г. потребителската такса да стане 2.40 лв. за всички 
 снИмКИ емИЛИя КОсТаДИнОва

▶

 Бившият премиер Сергей Станишев води дебат с 
портрета на настоящия - Бойко Борисов, по време 
на вота на недоверие

▶



На светло
Всеки ще може 
да прави  
проверка за  
европроектите

До месец всеки ще мо-
же да провери в интернет 
кой и за какво получава ев-
росубсидии в България, ак-
центира за пореден път, 
но сега вече и от Брюксел 
министърът по управле-

▶

ние на средствата от ЕС 
Томислав Дончев.

Всеки гражданин ще може 
да провери какво е изграде-
но в общината му и както 
е отчетено по документи, 
с което гражданският кон-
трол върху усвояването 
на европарите би трябва-
ло да се повиши. „Предста-
вете си, че открие значи-
телна разлика между то-
ва, което има в информа-
ционната система, и то-

▶

ва, което виждат очите 
му”, казва Дончев.

Междувременно Инфор-
мационната система за 
управление и наблюдение 
на средствата от ЕС  
(ИСУН), която съхранява 
всички данни за сключени-
те проекти и изплатени-
те субсидии, беше пред-
ставена пред журналисти 
в България.

Оказа се, че чрез нея все 
пак гражданите няма да 

▶

▶

имат пълен достъп до 
всички данни. Ще се спес-
тяват не само лични дан-
ни, но в някои случаи и по-
дизпълнителите на по-
ръчката.

Понеже функциониране-
то на системата е финан-
сирано от структурни-
те фондове, тя не поддър-
жа данни за Програмата 
за развитие на селските 
райони и програма „Рибар-
ство”. 

▶
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СНИМка ЕМИлИя кОСТаДИНОВа

Европейската комисия има 
резерви към намерението 
на правителството да по-
вери подготовката и упра-
влението на големи инфра-
структурни проекти, фи-
нансирани с евросредства, 
на Световната банка. Това 
стана ясно след вчерашна-
та среща на министъра на 
регионалното развитие и 
благоустройството Росен 
Плевнелиев и министъра по 
управление на средствата 
от ЕС Томислав Дончев 
с еврокомисаря по регио-
налната политика Йоханес 
Хан. 

Защо се притесня-
ват в Брюксел
Основните резерви на 
комисията са свързани с 
конкретните функции, ко-
ито ще имат експертите на 
международната финансова 
институция, както и как ще 
се одитира тяхната дейност. 
Освен това притеснения 
предизвиква и въпросът от-
къде ще бъдат плащани въз-
награжденията им, тъй като 
към момента се лансира 
вариантът да им се плаща 
от техническата помощ на 
европрограмите. Минис-
търът по еврофондовете 
Томислав Дончев пък беше 
обяснил, че се предвижда 
тези мениджъри да бъдат 
много високоплатени. По 
думите на министър Плев-
нелиев всички тези притес-
нителни за ЕК въпроси ще 
бъдат изяснени по време на 
специална работна среща 
с всички заинтересовани 
институции до края на ме-
сеца.

идеята в чист вид
България и Световната бан-
ка подписаха меморандум 
за сътрудничество през ав-
густ. Идеята на правител-

ството беше да се потърси 
външна помощ за големите 
и сложни проекти, особено 
в сферата на инфраструкту-
рата, тъй като поради липса 
на проектен и мениджър-
ски опит усвояването на 
евросубсидии в тази насо-
ка бе изключително слабо 
и проблемно. Освен към 
Световната банка България 
се обърна за съдействие и 
към Европейската банка за 
възстановяване и развитие 
(ЕБВР) и Европейската ин-
вестиционна банка (ЕИБ).

По информация на в. „Па-
ри” международните експер-
ти ще се заемат с работа по 
проекти, които се очаква да 
стартират през следващата 
година. Това означава, че 
се изключват такива като 
изграждането на магистрала 
„Тракия”, завода за софий-
ския боклук и др. Във фо-
куса на вниманието им по-
скоро ще бъде изграждането 
на магистралите „Струма”, 
жп проектите, тези за прис-
танищата и др.

Резултатите досега 
Досега българските минис-
терства са ползвали техни-
ческата помощ на външни 
експерти на ЕИБ и ЕБВР. От 
Министерството на околната 
среда и водите коментираха 
преди време за в. „Пари”, 
че са останали доволни от 
получената подкрепа. Преди 
седмица обаче представите-
ли на дирекция „Регионална 
политика” към ЕК, които 
бяха в България, коментира-
ха, че няма голяма полза от 
близо 100-те евроексперти, 
които са идвали да пома-
гат на българските власти. 
По думите им не се виждат 
резултати поне по отноше-
ние на работата на Агенция 
„Пътна инфраструктура”.

Дарина Черкезова

Брюксел недоволства заради 
инициатива на Дончев
Не е ясно как ще се одитира дейността на външните експерти и 
дали заплатите им ще са от еврофондовете

Евроексперти призоваха кабинета за пенсионна реформа 
Вдигането на  
осигуровките не 
може да е извинение 
за спирането

Европейски експерти, които 
са на посещение в България, 
призоваха правителството 
да не се отказва от пенси-
онната реформа. Поводът е 
обявеното увеличаване на 
социалните осигуровки, но 
според тях това не може да 
е оправдание. Те поискаха 
да бъде увеличена възрастта 
за пенсиониране. Експерт-
ната мисия е в България за 
наблюдение на планираните 
от българското правителство 
цели и приоритети, които 
ще залегнат в Националната 
програма за реформи в изпъл-

нение на стратегията „Европа 
2020”. 

Без извинение
„Реформите трябва да бъдат 
направени възможно най-ско-
ро”, коментира Ищван Шеке-
ли, който е и директор в Гене-
рална дирекция „Икономиче-
ски и финансови въпроси” в 
Европейската комисия. „Би 
било безотговорно да кажа 
повече неща за вчерашното 
предложение за осигуровки-
те, защото това е решение ед-
ва от вчера и тепърва ще има 
дебати. България и Брюксел 
са партньори, помагаме си, 
но решението за каквито и да 
е промени трябва да се взема 
от София.” Шекели обаче 
посочи, че такова решение 
не може да бъде извинение за 

спиране на реформата.

Проверка и препоръки
Посещението на мисията 
продължава и днес, а целта 
й е да инспектира макроико-
номическата и финансовата 
ситуация в страната, хода 
на структурните реформи, 
условията за привличане на 
инвестиции и всички аспе-
кти, от които това зависи, като 
борбата с корупцията. Ше-
кели напомни, че държавата 
трябва да се постарае да спаз-
ва Маастрихтските критерии, 
като дефицит под 3%, и че е 
желателно да се поддържа 
стабилна фискална политика. 
След края на мисията експер-
тите ще отправят препоръки 
към правителството.

Филипа Радионова

Министърът по управление на средствата от ЕС Томислав Дончев силно разчиташе на експерти от 
международните финансови институции, които да помогнат с подготовката и управлението на големите 
инфраструктурни проекти 

▶

Европейска мисия проверява икономическата политика на правителството 
СНИМка BloomBerg

▶
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Бившият строителен 
министър отрича да е 
вършил нарушения и 
обясни, че договорите 
му не са били „необез-
печени”
Върху председателя на 
Сметната палата Валери 
Димитров е оказван натиск 
чрез връщането на одитния 
доклад на Министерството 
на регионалното развитие 
и благоустройството, за да 
се разшири обхватът на раз-
глеждания период, твърди 
бившият министър на ре-
гионалното развитие Асен 
Гагаузов. По думите му пър-
воначално докладът е бил 
само за 2008 г., но през юли 
настоящият строителен ми-
нистър го е върнал, за да бъде 
включена и 2009 г. 

„Категорично натиск във 
връзка с доклада върху мен 
не е оказван”, каза за в. 
„Пари” шефът на Сметната 
палата Валери Димитров. 
По думите му единствено 
проблем с доклада е имало 
по отношение на неговата 
заверка, която е отнела по-
вече време. 

Нямало необезпечени 
договори
Според Гагаузов комента-

рите на Росен Плевнелиев 
по повод одитния доклад 
не отговарят на написаното 
в него. „В МРРБ не е има-
ло нито един необезпечен 
договор към момента на 
неговото сключване”, ка-
тегоричен беше бившият 
строителен министър. По 
думите на Гагаузов от 11-те 
дадени на прокуратурата 
договори на министерство-
то за нито един не е било 
установено, че е необез-
печен и това е потвърдено 
както от Сметната палата, 
така и от Агенцията за 
държавна финансова ин-
спекция. Като пълен нон-
сенс определи депутатът 
от „Коалиция за България” 
твърдението, че един мно-
гогодишен договор трябва 
да бъде обезпечен още при 
неговото сключване. Бив-
шият строителен министър 
заяви, че договорите се 
обезпечават с бюджета на 
всяка отделна година, при 
условие че няма право на 
преходен остатък.

Трансфер  
на АПи
Увеличението на задълже-
нията по сключени дого-
вори от 286 млн. лв. на 
595 млн. лв. не се дължи 
на липсата на навременно 

Гагаузов обвини Плевнелиев  
в натиск над Съдебната палата

Общината ще смени борда на „Топлофикация-София”
Фандъкова не е довол-
на от оздравителния 
план, подготвен от 
шефовете на друже-
ството

Съветът на директорите на 
„Топлофикация-София” ще 
бъде сменен. Това обясни 
кметът Йорданка Фандъ-
кова, която не е доволна от 
работата на борда. Според 
сайта на „Топлофикация-
София” в него влизат само 
изпълнителният директор 
инж. Петко Милевски и 
инж. Любка Георгиева. 

По-високи  
изисквания
„Персоналните промени ще 
се обсъждат от общинския 
съвет”, каза столичният 
градоначалник Йорданка 
Фандъкова. Тя дори каза, 
че ще постави своите ус-
ловия на ръководството на 
дружеството, което вече е 
изцяло общинска собстве-
ност. Новите имена тряб-
ваше да бъдат предложени 
вчера и днес промените да 
бъдат обсъдени от общин-
ския съвет. Докладът обаче 
е отложен. 

отлагане
„Отложихме доклада за 
следващата сесия”, при-
зна шефът на стопанската 
комисия на СОС Николай 
Стойнев от ГЕРБ. Според 
него промените в устава 
били свързани с това, че 
дружеството ще стане едно-
лично акционерно друже-

История
София прие 
дружеството  
през юли

През юли столични-
ят общински съвет 
прие „Топлофикация-
софия” да стане отно-
во изцяло общинско 
дружество. Това стана 
година и половина след 
като дружеството 

▶

беше станало 100% дър-
жавно. 

Кметството взе 
„Топлофикация” с над 
500 млн. лв. задължения 
и несъбрани приходи за 
около 420 млн. лв. Около 
350 млн. лв. от дългове-
те са към „Булгаргаз”. 
най-големият проблем 
е ниската събираемост 
на сметките от абона-
тите, която е средно 
52.24%. 

▶

ство и че управлението му 
трябва да се синхронизира 
с наредбата за общински-
те търговски дружества. И 
Стойнев, и кметът на София 
обаче признаха, че оздрави-
телният план, подготвен 
от сегашното ръководство 
на „Топлофикация-София”, 
не е направен достатъчно 
добре. 

Критики към  
оздравителния план
„Не са записани мерки за 

намаляване на разходите и 
увеличаване на приходите”, 
каза председателят на сто-
панската комисия.

„Не съм достатъчно удо-
влетворена от това, което 
получих. Не видях нищо, 
което засяга активите и по-
специално това, с което 
разполага „Топлофикация 
-София” - терени и имо-
ти”, коментира Йорданка 
Фандъкова. Според нея 
собствеността на имоти 
носи и разходи, но трябва 

да се управлява ефективно. 
Градоначалникът обясни, 
че в документа са описа-
ни мерки за събираемост 
на задълженията към дру-
жеството, но това не би-
ло достатъчно, за да не се 
стигне до неговия фалит. 
„За мен най-важното е да се 
гарантира отоплението на 
софиянци, да се гарантира 
изплащане на дълговете и 
да не се спрат доставките”, 
обясни Фандъкова. 

Красимира Янева

осчетоводяване, заяви Га-
гаузов. Според него Росен 
Плевнелиев е „пропуснал”, 
че  през 2008 г. Агенция 
„Пътна инфраструктура” 
не е била звено към МР-
РБ. През 2009 г., когато 
тя минава под шапката на 
строителното ведомство, 
сключените договори на 
агенцията са повече от 300 
млн. лв., което обяснява 
това увеличение, според 
бившия регионален минис-
тър.  

Лъжа за  
ремонта на МРРБ
Като невярно беше опре-
делено и твърдението, че 
концесионните такси през 
2008 и 2009 г. не са актуали-
зирани. Таксата за добив 
на инертни материали е 
била 5-6 стотинки за кубик 
в началото на мандата на 
Гагаузов. „Аз я увеличих 
десет пъти - на 30 стотинки 
за тон”, заяви червеният 
депутат. Той посочи и още 
едно неточно твърдение на 
Плевнелиев - за ремонта на 
сградата на МРРБ. По ду-
мите на сегашния строите-
лен министър той е струвал 
47 млн. лв., а всъщност се 
оказало, че са дадени само 
11 млн. лв.

Елина Пулчева
Асен Гагаузов поиска от наследника си Росен Плевнелиев да му се извини

снимКа Емилия КОсТадинОва

▶

За мен най-
важното е 

да се гарантира 
отоплението на 
софиянци, да 
се гарантира 
изплащане на 
дълговете и да не се 
спрат доставките

Йорданка Фандъкова

Йорданка Фандъкова 
обяви, че ще постави 
конкретни условия на 
ръководството на дру-
жеството

снимКа БОБи ТОшЕв

▶
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Eвропейският съюз премахва  
митата за стоки от Южна Корея
Споразумението за 
свободна търговия ще 
спести 2.7 млрд. EUR 
на износителите

Мащабно споразумение 
за свободна търговия ще 
направи по-евтини южно-
корейските стоки в Европа 
и ще засили износа на ев-
ропейските производители 
към азиатската страна. Това 
стана ясно след подписва-
нето на документа вчера в 
Брюксел в присъствието 
на южнокорейския пре-
зидент И Мюн-бак, пред-
седателя на Европейска-
та комисия Жозе Мануел 
Барозу и председателя на 
Европейския съвет Херман 
ван Ромпой. Митата върху 
повечето промишлени и 
селскостопански стоки ще 
бъдат премахнати от среда-
та на 2011 г. Това е първият 
от поредицата документи, 
подготвяни между двете 
страни.

Без мита
Съгласно споразумението 
27-те страни членки на ЕС 
и Южна Корея ще премах-
нат вносните мита върху 
98.7% от промишлените и 
селскостопанските стоки 
през следващите пет годи-
ни. Митата за останалите 
стоки също ще отпаднат, 
но след по-дълъг период от 
време. Това ще бъде втори-
ят по големина търговски 
блок в света след Север-
ноамериканската зона за 
свободна търговия (НАФ-
ТА) между САЩ, Канада 
и Мексико от 1994 г.

Притеснения
По настояване на Италия 
споразумението ще влезе в 
сила от 1 юли, а не от нача-
лото на 2011 г., за да може 
автомобилната индустрия 
да се подготви за напли-

ва на по-евтини южноко-
рейски коли. Според Рим 
автомобилната индустрия 
в страната и най-вече про-
извежданите от Fiat малки 
коли ще бъдат сериозно 
засегнати от облекчения 
внос на Hyundai Motor и 
Kia Motor. Освен това пре-
махването на митата ще 
задълбочи съществуващия 
и в момента дисбаланс в 
търговията. През 2008 г. в 
ЕС са внесени около 450 
хил. корейски коли при об-
щи продажби 15 млн. броя, 
докато от продадените в 
Корея 1 млн. нови автомо-
била 33 хил. са дошли от 
Европа.

Печеливши
От споразумението обаче 
ще спечелят европейските 
фармацевтични и химиче-
ски компании, производи-
телите на потребителска 
електроника и износите-
лите на селскостопански 
продукти. Облекчаването 
на търговията с Южна Ко-
рея ще има положителен 
ефект и за финансовите и 
юридическите компании.

в числа
Като цяло европейските 
производители ще спестят 
1.6 млрд. EUR вносни мита 
годишно, а корейските ком-
пании - 1.1 млрд. EUR, по-
казват данни на ЕС. Очаква 
се споразумението да уве-
личи брутния вътрешен 
продукт на Южна Корея с 
5.6 процентни пункта през 
следващите 10 години и да 
доведе до създаването на 253 
хил. нови работни места.

Търговията между ЕС и 
Южна Корея е в размер на 
54 млрд. EUR годишно спо-
ред данни на Европейската 
комисия за 2009 г. Европа 
има 10.5 млрд. EUR търгов-
ски дефицит с азиатската 
страна.

Условия
Европа иска 
достъп до 
китайските 
поръчки 

Европейският съюз 
поиска от Китай да 
вземе мерки за защита 
на интелектуалната 
собственост и прекра-
тяване на дискримина-
цията на чужди компа-
нии при кандидатства-
нето им за държавни 

▶

поръчки.
търговските отноше-

ния между Ес и Китай 
са жизненоважни за све-
товната икономика, 
посочи председателят 
на Европейската коми-
сия Жозе Мануел Барозу 
при срещата си с китай-
ския премиер вън Дзябао 
вчера в Брюксел. търго-
вията между Ес и Китай 
достигна 327 млрд. EUR 
през 2009 г.

Късно във вторник гер-
манският канцлер Ангела 

▶

▶

Меркел обеща на вън Дзя-
бао подкрепа за желани-
ето на Китай да получи 
статут на пазарна ико-
номика. това ще помогне 
на страната да избег-
не налаганите в Европа 
дъмпингови санкции.

Еврокомисарят по тър-
говията Карел де Гухт 
обаче посочи редица 
сфери, в които Китай 
трябва да предприеме 
мерки, преди да бъде обя-
вен за пазарна икономика 
през 2016 г. това включ-

▶

ва достъпа до пазара, 
обществените поръчки, 
защитата на интелек-
туалната собственост 
и дори валутната поли-
тика.

Европа не трябва да се 
присъединява към сАЩ 
и да настоява за пос-
къпване на китайската 
валута, заяви китайски-
ят премиер. По думите 
му промените в курса 
на еврото напоследък се 
дължат на долара, а не 
на юана.

▶

Според агенцията 
разходите за спася-
ване на банките са се 
оказали по-големи от 
очакваното

Международната аген-
ция Fitch Ratings пони-
жи кредитния рейтинг на 
Ирландия от АА- на А+ 
и предупреди, че е въз-
можно оценката да бъде 
намалена допълнително. 
Според Fitch разходите 
за спасяване на банковата 
система са се оказали по-
големи от очакваното.

Спасителен план
Ден по-рано друга рей-
тингова агенция, Moody’s 
Investors Service, преду-
преди, че може да намали 
оценката си за страната, 
след като стана ясно, че 
Дъблин планира допъл-
нително финансиране 
за банките. С това об-

Президентът на Южна Корея и Мюн-бак, председателят на Европейския съвет Херман ван Ромпой и пред-
седателят на Европейската комисия Жозе Мануел Барозу (от ляво на дясно) се поздравиха за създаването на 
втория по големина търговски блок в света сниМКА REUtERs

▶

Fitch намали рейтинга на Ирландия
Поне година ще  
отнеме почистването 
на токсичния разлив

Унгария започна наказателно 
разследване на причините за 
най-голямата химическа ка-
тастрофа в страната. Пробив 
в стената на хвостохранили-
ще на 160 км от Будапеща в 
понеделник вечерта доведе 
до изтичането на токсична 
червена кал, която заля 40 кв. 
км. Почистването на разлива 
ще отнеме поне година и ще 
струва десетки милиони до-
лари. Междувременно от ЕС 
предупредиха, че бедствието 
може да има дългосрочни 
последици за страните по 
поречието на р. Дунав.

Ситуация
Стотици хора бяха евакуира-
ни, след като калната река 
заля къщи и разруши пъти-
ща. Поне четирима души са 

загинали, трима са обявени 
за изчезнали, а 120 са ранени. 
Вчера течът вече беше спрян, 
но продължаваше строежът 
на защитна стена около хвос-
тохранилището. На мястото 
беше разположена охрана, 
която да предупреди в случай 
на ново изтичане.

Помощ
Министърът на околната 
среда Золтан Ийеш каза пред 
BBC, че почистването ще 
отнеме най-малко една го-
дина и Унгария вероятно 
ще има нужда от техниче-
ска и финансова помощ от 
ЕС. Очаква се разходите да 
достигнат десетки милиони 
долари. В същото време от 
Брюксел предупредиха, че 
токсичният разлив може да 
се превърне в екологично 
бедствие за европейските 
държави надолу по тече-
нието на Дунав и изразиха 
готовност за съдействие. 

Унгария разследва 
екоаварията

Досега ирландия е наляла около 33 млрд. EUR във 
финансовата система сниМКА bloombERg

▶

щата сума ще достигне 
50 млрд. EUR. Досега 
правителството е наля-
ло около 33 млрд. EUR 

във финансовата систе-
ма. Най-голяма част от 
сумата - 22.9 млрд. EUR, 
е отишла в Anglo Irish 

Bank, която ще получи 
допълнително между 6.4 
и 11.4 млрд. EUR. Зара-
ди извънредните мерки 
бюджетният дефицит на 
Ирландия тази година ще 
достигне 32% от БВП. 

Перспективи
Бързината и темпото на 
икономическото възста-
новяване в страната са от 
ключова важност за на-
маляване на бюджетния 
дефицит, смятат от Fitch. 
Според експертите на 
агенцията обаче пазарът 
на недвижими имоти ос-
тава слаб, а несигурността 
за световната икономика 
влошава изгледите за рас-
теж в Ирландия. Заради 
повишаващите се разходи 
за спасяване на банките 
миналия месец потреби-
телското доверие в стра-
ната достигна най-ниското 
си ниво от четири години 
насам.



    11    

„Мостстрой” е на крачка 
от обявяване на фалит

Пътностроителната ком-
пания „Мостстрой” АД, в 
която основен акционер с 
близо 22% е бизнесменът 
Васил Божков, е на ръба на 
фалита. Това стана ясно от 
публикувано съобщение на 
компанията в бюлетина на 
Инвестор.бг. В него се казва, 
че на 6 октомври компанията 
е подала молба за откриване 
на производство по несъсто-
ятелност заедно с дъщерните 
си дружества - „Мостстрой 
-Пловдив” АД, „Мостстрой-
София” АД и „Мостстрой-
Велико Търново” АД.

Невъзможност
„Причина за взетото ре-
шение е, че „Мостстрой” 
се намира в състояние на 
неплатежоспособност и 
свръхзадълженост”, се казва 
в съобщението на публич-
ната компания. За в. „Пари” 
изпълнителният директор 
на компанията Орлин Хад-
жиянков категорично отказа 
да коментира. Срещу дру-
жеството има образувани 
редица изпълнителни дела, 
по които има наложени за-
пори, възбрани и описи на 
движимо имущество. 

„Мостстрой” не е в със-
тояние да плаща и кредит 

към Обединена българска 
банка АД, чийто падеж е 
настъпил на 31 май тази го-
дина и всички суми по него 
са изискуеми. Съдлъжници 
по заема са трите дъщерни 
фирми.

Защита
Поради липсата на парични 
средства, с които да бъде 
изплатен кредитът, „Мос-
тстрой се притеснява от 
принудително събиране на 
дължимите суми, се казва 
още в съобщението. Затова 
компанията е предприела 
действия по защита от кре-
дитори. През август „Ин-
терлийз” ЕАД е прекратил 
сключените с „Мостстрой” 
договори за финансов лизинг 
на транспортни средства, 
като на лизинговото друже-
ство са предадени всички 
вещи. „Това доведе до невъз-
можност за осъществяване 
на дейността”, твърдят от 
„Мостстрой”. Заради задъл-
жения по лизингови вноски 
е издадена обезпечителна 
заповед, по която са наложе-
ни запори на всички банкови 
сметки на дружеството.

В същото положение са 
и трите дъщерно друже-
ства, тъй като „БМ Лизинг” 

КомпаНии 
и паЗари

Четвъртък 7 октомври 2010  pari.bg

Lidl e инвестирала 300 млн. лв. за магазини и логистика

Пътностроителната 
компания е силно 
задлъжняла и не 
може да обслужва 
кредитите си

Обектите на Plus  
у нас трябва  
да бъдат  
придобити в пакет  
с румънските

Германската верига Lidl е 
инвестирала над 300 млн. 
лв. у нас, съобщи упра-
вителят на компанията за 
България Милена Драгий-
ска. Само в логистичния 
център, който беше открит 
вчера в с. Равно поле, са 
вложени над 56 млн. лв. 
Общата му площ  е 38 хил. 
кв. м. 

Експанзия
„Досега сме разкрили над 
150 работни места, а през 
декември ще са 5 пъти по-
вече”, каза Драгийска. За-
сега веригата планира да 
отвори свои магазини в 25 
общини. Първите ще бъдат 
открити преди Коледа. 4 
магазина ще има в София, 
другите ще са в Пловдив, 
Варна, Стара Загора, Ло-
веч, Пазарджик, Кърджали, 
Монтана и др.

„Не избираме общините, 
в които ще отваряме магази-
ни, по брой жители. Имаме 
общини в България с малко 

население, но икономиката 
е такава, че имат по-нисък 
процент на безработица и 
по-висок БВП”, обясни Дра-
гийска. Засега веригата ще 
строи свои собствени ма-
газини, но не се изключва 
възможността и да наема 
търговски площи, стига те 
да са на атрактивни места. 
От веригата водят прегово-
ри с български доставчици, 
за да може една трета от 
предлаганите стоки в Lidl 
да са произведени у нас. 

Зелена светлина
Драгийска призна, че лич-

но правителството е по-
могнало КЗК да разреши 
бързо придобиването на 23-
те магазина на Plus у нас. 
Антимонополният орган 
излезе с решение по казуса 
миналата седмица. От Lidl 
обаче признаха, че румън-
ският антимонополен орган 
също трябва да одобри при-
добиването на магазините 
Plus там. Причината е, че 
над 90-те магазина в Румъ-
ния се продават в пакет с 
българските. Покупка само 
на обектите в България не 
можело да има.

Красимира Янева

АД прекрати сключените с 
тях договори за финансов 
лизинг и имуществото им 
е взето от лизингодателя. 
„Отписването на активите 
доведе до голяма счетовод-
на загуба за дружествата”, 
добавят от „Мостстрой”.

отчет
Според консолидирания от-
чет на публичното друже-
ство за първите шест месеца 
на тази година приходите на 
компанията са намалели с 
51.8% до 2.34 млн. лв. За-
губата също се свива до 1.9 

млн. лв., като се понижава с 
24.45% на годишна база.

В счетоводния баланс се 
вижда, че задълженията на 
„Мостстрой” в края на юни 
тази година са 46.8 млн. лв., 
от които 17.4 млн. лв. са по 
получени заеми от банки и 
небанкови финансови инсти-
туции. „Мостстрой” дължи 
над 13 млн. лв. на доставчици 
и клиенти. Собственият ка-
питал на компанията е едва 5 
хил. лв., като в него се вижда 
натрупана и непокрита за-
губа от предходни години в 
размер на 8.9 млн. лв. Към 

нея трябва да се добави и те-
кущият отрицателен резултат 
и така натрупаната загуба на 
пътностроителната компания 
набъбва до 10.8 млн. лв.

Структура
Най-голям акционер в „Мос-
тстрой е „Евробилдинг 2000” 
ЕООД, което има 26.49% от 
капитала. Акционери в „Ев-
робилдинг” са Васил Божков 
с 1%, Орлин Хаджиянков с 
20% и „Тетра Интернешъ-
нъл” С.А., Люксембург с 
останалите 79%. Като фи-
зически лица Васил Божков 

и Орлин Хаджиянков имат 
съответно 21.07 и 6.79% 
от акциите в „Мостстрой” 
АД. Публичното дружество 
участва в изграждането на 
участъка от Оризово до Ста-
ра Загора заедно с „Трейс 
Груп Холд” АД. Отсечката 
беше пусната в експлоатация 
в края на 2007 г. Компанията 
е част от Сдружение „Тракия 
IV”, което спечели търга за 
строителство на последния 
лот от магистрала Тракия. В 
сдружението участват и дру-
ги фирми на Васил Божков.

Екип на в. „пари”

▶ Логистичният център край с. равно поле е с 38 000 
кв. м площ                            Снимка марина ангелова

Забрана 
Надзорът спря 
търговото към 
„Септона” 
Комисията за финансов 
надзор издаде временна 
забрана за публикуване 
на търгово предложение 
от „Септона” АД, Гърция, 
за изкупуване на акции 
от останалите акционе-

ри в „Септона България” 
АД. Посредник по пред-
ложението е „Капман” 
АД. Търговият предложи-
тел е пряк собственик на 
94.35% от капитала. След 
приключване на търгово-
то предложение гръцки-
ят мажоритар ще отпише 
„Септона” от публичния 
регистър, като ще запази 
дейността на компания-
та. На 22 март приключи 

увеличението на капитала 
на българското предпри-
ятие, което дружеството 
набра 7.2 млн. лв. КФН 
вписа в публичния регис-
тър и новите акции на 
„Софарма Трейдинг” АД, 
които бяха издадени като 
увеличение на капита-
ла. То се наложи заради 
вливането на „Софарма 
Логистика” АД в „Софар-
ма Трейдинг”. 

▶ пътните компании на Васил Божков трупат все повече задължения                                        Снимка марина ангелова
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Нови нормативни изисква-
ния ще предпазват банките 
от допълнителни финан-
сови рискове. Българската 
народна банка (БНБ) про-
мени вчера три наредби, 
засягащи капиталовата 
адекватност на кредитни-
те институции, големите 
банкови експозиции, както 
и надзора и управлението 
на ликвидността им. Про-
мените са част от новите 
правила, които ЕС въведе 
за финансовите институ-
ции по време на финансо-
вата криза.

Ограничаване на прех-
върлянето на средства 
към банките майки, съ-
кращаване на обема на 
кредитиране към свързани 
предприятия, изискване за 
поддържане на ликвидни 
буфери и увеличаване на 
тежестта на резултатите 
от стрес тестовете са само 
част от ефектите, които 
се очакват от новите из-
исквания. 

Според банкери въвеж-
дането на европейските 
разпоредби ще доведе до 
допълнителни ограниче-
ния на финансовите ин-
ституции. 

отражение
Банките ще бъдат най-
силно засегнати от про-
мените в Наредба 7 на 
БНБ за големите експози-
ции, твърдят експертите в 
бранша. От националната 
банка съобщиха, че ще 
се промени обхватът на 
разрешените облекчения, 
които се използват за на-
маляване на размера на 
големите експозиции. БНБ 
ще ограничи експозициите 
между свързани дружества 
и ограничава размера на 
кредитите, които банките 
отпускат на свои дъщерни 
дружества. Ограничение 
има в размера на заемите, 
които банките отпускат 
към други финансови ин-
ституции. Това се прави с 
цел намаляване на риска, 
така че, ако една от креди-
тираните финансови ин-
ституции има проблеми, те 
да не засегнат банката. 

Друга новост е изис-
кването към трезорите да 
не разпределят свободни-
те си пари единствено в 
банките майки. “Това са 
инструменти, насочени 
към най-непосредствени-
те негативи, които показа 
кризата - верижната свър-
заност между кредитни 
институции чрез големи 
експозиции”, обясни Пе-
тър Андронов, главен из-
пълнителен директор на 
СИБАНК. Досега банките, 
които оперират на българ-
ския пазар, пласираха сво-
бодните си средства само 

при банките майки, които 
управляват централизира-
но свободната ликвидност 
на групите. “След проме-
ните банките ще трябва 
да пласират свободните 
си пари на повече места”, 
поясни Андронов.

От БНБ коментират, че 
целта на тези промени е да 
се осигури допълнителна 
защита срещу риск от пре-
комерна концентрация на 
експозиции спрямо дру-
жества от групата.

Другите  
промени
Промените в Наредба 8 
засягат основно подобря-
ването на капиталовата 
адекватност, като банките 
ще имат право да включ-
ват безсрочни хибридни 
инструменти (дългово-ка-
питалови инструменти) в 
структурата на първичния 
си капитал. От БНБ посоч-
ват, че разнообразяването 
на капиталовата структу-
ра ще позволи на банките 
по-добре да планират и да 
управляват капиталовите 
си позиции.

 С промените в Наредба 
11 за управлението и над-
зора върху ликвидност-
та от БНБ ще задължат 
банките да поддържат 
ликвидни буфери за пре-
одоляване на ликвидни 
затруднения при неблаго-
приятна среда. С промени-
те ще се засили влиянието 
на резултатите от стрес 
тестовете, които БНБ про-
вежда сред банките у нас. 
Те вече ще служат за база, 
въз основа на която банки-
те ще определят размера и 
състава на ликвидните си 
буфери и позиции.

отражение
Някои от промените ще 
донесат изцяло нови 
практики за банковия па-
зар в България. Такива 
са например хибридните 
инструменти. “Тепърва 
използването на подобни 
елементи на капитала у 
нас ще се тества от бан-
ките”, каза Петър Андро-
нов. Той допълни, че не 
изключва прецизираните 
окончателни дефиниции 
на собствения капитал в 
Базел III да наложат нови 
корекции при прилагането 
му през 2013 г.

Експерти коментираха, че 
около 65-70% от новите из-
исквания нямат приложи-
мост на българския банков 
пазар, но се налагат заради 
европейското изискване. 
Новите изисквания ще вля-
зат в сила от 31 декември 
2010 г., а това ще окаже 
влияние на финансовите 
отчети на банките. 

радослава Димитрова

С промените ще се засили влиянието на резултатите от стрес тестовете, които  
националната банка провежда сред финансовите институции в страната

БНБ въвежда нови правила за 
намаляване на риска пред банките

Това са инструменти, насочени 
към негативите на кризата
Една от най-важните 
промени е свързана с 
големите експозиции 
на банките, които те 
формират към други 
кредитни институции, 
включително от финан-
сова група, към която 
принадлежат. Режимът 
на големите експозиции 
ще повлияе върху упра-
влението на ликвидност-
та. Промените няма да 
имат пряко отражение 
върху лихвените нива и 
кредитите на фирмите и 
гражданите.

Това са инструменти, 
насочени към най-непо-
средствените негативи, 
които кризата показа 
- верижната свързаност 
между кредитни инсти-
туции чрез големи екс-

Регулации 
се правят 
на базата 

на рискове, които 
са се появили по 
време на  криза, 
за да не се повто-
ри. Това в след-
ващите месеци 
ще се вижда в 
различни 
промени 

Левон 
Хампарцумян,

 главен изп. директор  
на УниКредит Булбанк

Централната банка въвежда промени в регулацията, за да изпълни изискванията  на европейските директиви▶
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С промените ще се засили влиянието на резултатите от стрес тестовете, които  
националната банка провежда сред финансовите институции в страната

БНБ въвежда нови правила за 
намаляване на риска пред банките

“Никром тръбна мебел АД” изкупва 
облигациите си за 6 млн. EUR
Ловешкото предприя-
тие ще прави IPO, ко-
гато се съживи инвес-
титорският интерес

Производителят на мебели 
“Никром тръбна мебел” АД 
ще изкупи обратно цялата 
си облигационна емисия, 
чиято главница е 6 млн. 
EUR. Стъпката ще бъде гла-
сувана на насроченото за 22 
октомври общо събрание на 
облигационерите, показва 
публикуваната на сайта на 
борсата покана от доверени-
ка ОББ. Точка единствена е 
промяна на параметрите на 
емисия дългови книжа и 
даване на съгласие от обли-
гационерите емитентът да 
погаси предсрочно цялата 
главница без такса. “Ни-
кром” ще трябва да отправи 
30-дневно предизвестие до 
довереника, преди да изку-
пи облигациите си.

инвестиции
“Имаме възможност да из-
платим цялата главница по-
рано и считаме, че трябва 
да излезем от облигациите”, 
каза за в. “Пари” Галин Пе-
рянов, председател на УС и 
изпълнителен директор на 
“Никром тръбна мебел”. 
Той не пожела да каже откъ-
де точно ще дойдат парите 
за изплащане на 6-те млн. 
EUR. “Искаме да се съсре-
доточим върху основната 
си дейност, където имаме 
голяма инвестиционна про-
грама и планове за увели-
чаване на производството 
с 50%”, твърди Перянов. 
По думите му компанията е  
подписала сериозни догово-
ри за продажби на външни 
пазари, които трябва да бъ-
дат изпълнени през първото 
полугодие на 2011 г.

“Ще започнем да работим 
и по първично публично 
предлагане на акции (IPO), 
но това ще стане, когато 
има интерес от пазара”, 
добави Галин Перянов. 
Според него това е влизало 
в плановете на компани-
ята още при пласирането 
на облигациите, но кри-
зата е спряла листването 
на акции. “При сегашната 
ситуация да правим опити 
за IPO е чиста загуба на 
време”, категоричен беше 
Перянов.

Емисия
Облигациите на “Никром” 
бяха издадени на 20 декем-
ври 2006 г., като книжата са 
6-годишни с годишна лих-

ва 3-месечния EURIBOR 
плюс надбавка от 3.75%. 
До момента дружеството 
е направило 15 лихвени 
плащания, които са през 
три месеца. Според пред-
варителното споразумение 
главницата трябваше да се 
изплати на 4 равни вноски 
през следващата година за-
едно с последните 4 лихве-
ни плащания. Следващото 
плащане на лихва е на 20 
декември тази година, като 
плановете на “Никром” са 
тогава да изплати и глав-
ницата от 6 млн. EUR. 
“Основните държатели на 
книжата казват, че няма да 
има проблем с одобрението 
на предсрочното погасява-
не, а освен това и лихвата 

в момента е много ниска”, 
твърди Галин Перянов. По 
думите му компанията вед-
нага ще изпълни решението 
на облигационерите.

Според отчета на дру-
жеството за първите шест 
месеца на тази година “Ни-
кром” има 17.2 млн. лв. 
приходи, което е 0.6% спад 
на годишна база. Печалбата 
на компанията се понижава 
с 24.3% до 277 хил. лв. в 
края на юни 2010 г.

Общите активи на произ-
водителя на мебели са 32.43 
млн. лв., а задълженията са 
20.1 млн. лв., от които 11.7 
млн. лв. са по облигационния 
заем. Към банки задължения-
та са едва 464 хил. лв.

атанас Христов

С 40% расте търсенето на круизи 
в България за зимния сезон
Цените за ваканцията 
с корабче ще останат 
без промяна поне през 
следващите няколко 
сезона

Българите все по-често из-
бират да прекарат вакан-
цията си на круизен кораб. 
Само за зимния период, 

който обхваща последните 
три месеца на тази и първи-
те три на 2011 г., се очаква 
39% ръст на търсенето. То-
ва показва допитване на 
Българското круиз обще-
ство (БКО) сред български 
туроператори и турагенции. 
Около 40% от туристиче-
ските фирми казват, че от-
читат ръст в продажбите, 

при 15% няма промяна, а 
при 31% има спад. 

Най-търсени продължават 
да бъдат едноседмичните 
круизи в Средизмено море, 
но пазарът вече се отваря и 
към по-далечни дестина-
ции като карибските или 
тихоокеанските острови, 
твърди Илиян Иванов, ак-
редитиран круиз експерт 
в БКО. 

Цените остават  
без промяна
През лятото на 2011 г. също 
се очаква увеличено търсе-
не на круизни пътешест-
вия не само в България, но 
и в международен мащаб. 
Показателно за това е, че 
много кораби вече са дис-
лоцирани в Средиземно и 
Балтийско море, обясняват 
от БСО. Стабилното тър-
сене и дори ръстово обаче 
ще запази цените на круиз-
ните ваканции без промя-
на. “Имаше лек спад преди 
година, когато кризата се 
почувства най-силно, но 
през следващите години 

не можем да очакваме на-
маляване на цените”, казва 
Иванов. 

Към момента вече не са-
мо е трудно, но излиза и 
доста скъпо да се направи 
резервация за Коледа или 
Нова година. Затова от БСО 
препоръчват на ентусиасти-
те да изчакат поне 10 дни 
след празниците.

колко  
струва
В момента 7-дневен круиз 
в Средиземно море, при 
положение че се наема 
вътрешна каюта, може да 
излезе около 350-400 EUR. 
Малко по-екзотичните пъ-
тувания в района на Афри-
ка обикновено продължа-
ват 10-12 дни и цената им 
е около и над 1000 EUR. 
Седемдневната почивка в 
района на Карибите изли-
за около 350-400 EUR, но 
пък тя се оскъпява заради 
самолетния билет до изход-
ната точка на пътуването с 
кораб.

Дарина Черкезова
Вече се търсят и по-далечни дестинации като ка-

рибските или тихоокеанскитe острови
▶

когато пазарът у нас се стабилизира, “никром” ще листне и акции  
на фондовата борса
▶

Това са инструменти, насочени 
към негативите на кризата

петър андронов,  
 гл. изп. директор на СИБАНК

те си пари на повече 
места. Облекчението за 
включване на хибридни 
инструменти в капитала 
от първи ред е новост за 
нашето регулиране. 

Въпреки че изменения-
та на първото капитало-
во споразумение  
(Базел I) допускаха 
такава концепция, преди 
кризата ЕС се въздър-
жаше от въвеждането 
на единен регламент. 
Тепърва използването на 
подобни елементи на ка-
питала у нас ще се тества 
от банките, но не из-
ключвам прецизираните 
окончателни дефиниции 
на собствения капитал в 
Базел III да наложат нови 
корекции при прилагане-
то му през 2013 г. 

позиции. У нас досега 
повечето местни банки 
пласираха свободните 
си средства при банките 
майки, които управляват 
централизирано сво-
бодната ликвидност на 
групите. 

След промените 
банките ще трябва 
да пласират свободни-

Централната банка въвежда промени в регулацията, за да изпълни изискванията  на европейските директиви▶ СНИмКА ЕмИлИя КоСтАдИНовА

СНИмКА мАрИНА АНгЕловА
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Компанията оператор на 
пристанище Солун - „Те-
салоники порт оторити”, 
планира серия от проекти 
за развитие на комбинирани 
превози между България и 
Гърция. Плановете на друже-
ството са с помощта на мест-
ни партньори да предлага 
комбинация между морски, 
железопътен и автомобилен 
транспорт, която да увеличи 
ефективността и да намали 
цените на превозите.

проекти
„Сред проектите в тази по-
сока е изграждането на депа 
за товари на територията на 
България и съседни държа-
ви”, съобщи Стилианос Аге-
лудис, изпълнителен дирек-
тор на пристанище Солун. 
Той уточни, че тези планове 
са още в начален етап и ще 
бъдат реализирани само ако 
очакваните обеми стоки ги 
оправдават. За целта ръко-
водството на пристанището 
вече е провело разговори 
за съвместни инвестиции с 
представители на българския 
бизнес, включително и със 
свои клиенти. Намерение 
на солунския порт е и да си 
сътрудничи с пристанищата 
във Варна и Бургас с цел 
съвместно обслужване на 
товари. Такова се обмисля и 
с дунавските пристанища в 
Русе и Видин, които са важен 
път на север.

разрастване
От „Тесалоники порт ото-
рити” планират и мащабно 

Транспортното ми-
нистерство проучва 
възможностите за 
използване на сво-
бодния спектър 

Държавата планира да 
освободи част от честоти-
те, използвани за нуждите 
на националната сигурност 
и отбрана, в полза на мо-
билните оператори. Това 
става ясно от съобщение на 
Министерството на транс-

порта, информационните 
технологии и съобщенията 
(МТИТС). От ведомството 
обявиха, че ще проучват за 
какви точно услуги мобил-
ните оператори ще използ-
ват освободените честоти. 

Спектър
Първата стъпка е да се 
проучи дали мобилните 
оператори изобщо имат 
интерес към планирания 
за освобождаване спек-
тър, казват от МТИТС. От 

Дружеството вече 
завърши сграда за  
30 млн. EUR в София

Естонската компания „Арко 
Вара груп” планира скоро да 
възобнови строителството 
на втория си проект у нас 
- жилищен комплекс с 248 
апартамента и ателиета в сто-
личния квартал „Манастир-
ски ливади”. Дружеството 
вече е в напреднал етап на 
преговори с финансови ин-
ституции, инвеститори и 
строителни компании, като 
плановете са да въведе сгра-
дите в експлоатация до края 
на 2012 г. Първият проект 
на „Арко Вара груп” в Бъл-
гария - сградата Boulevard 
Residence на столичния бул. 
„Мадрид”, вече получи раз-
решение за ползване. Стро-
ителството започна в края 
на 2007 г. и продължи и по 
време на кризата. Сградата 
е 10-етажна и разполага с 
87 жилища, партерно ниво 
с търговски площи и два 

Естонската „Арко” търси 
финансиране за втория си проект

надпартерни етажа с офиси. 
Общата разгъната площ е 26 
хил. кв. м, което я прави най-
мащабния самостоятелен 
проект на естонската група. 
Инвестицията възлиза на 30 
млн. EUR, част от които са 
осигурени от Банка Пиреос. 
Близо 70% от апартаментите 

са продадени, а 82% от общо 
7300 кв. м търговски и офис 
площи са отдадени под на-
ем. Ключови наематели в 
Boulevard Residence са „Бил-
ла” и британската компания 
за електронни разплащания 
„MoneyBookers”.

радостина маркова

разширение на пристанище-
то в Солун, което в момента 
е разположено на 1.55 млн. 

кв. м и включва складови 
съоръжения от 600 хил. кв. 
м. Компанията оператор дър-

жи ексклузивните права да 
оперира инфраструктурата 
на порта, а самата тя е със 

74.27% държавно участие. 
Разширението ще включва 
логистичен център от 150 

Държавата може да отвори  
нови честоти за телекомите

ведомството планират да 
предоставят за използване 
радиочестотите ленти в 
диапазоните 790-862 MHz 
и 2500-2690 MHz. Все още 
обаче е е ясно дали опера-
торите ще участват в евен-
туални тръжни процедури. 
Не е ясно и за какъв вид 
услуги биха се предоста-
вяли свободните честоти. 
От МТИТС уточняват, че 
това може да са мобилна 
телевизия, достъп до ши-
роколентов интернет или 
четвърто поколение мо-
билни комуникации. 

планове
За момента в страната ни 
няма работеща LTE или 4G 
мрежа, а едно от условията 
за това е именно наличието 
на свободни честоти, комен-
тират мобилните оператори. 
Самите телекоми планират 
да въведат LTE в мрежите 
си до 2012 г., което ще уве-
личи значително скоростта 
на връзката на мобилния 
интернет, предлаган у нас. 

 Стилианос агелудис обмисля и сътрудничество с пристанищата във Варна и Бургас             
   Снимка емилия коСтадинова

▶

 Boulevard Residence е първият проект на „арко 
Вара груп” у нас      
▶

 мобилните оператори се нуждаят от нови 
честоти, за да пуснат услуги от четвърто 
поколение Снимка емилия коСтадинова

▶

хил. кв. м, а на останалите 
около 400 хил. кв. м ще бъдат 
разположени пристанищни 
съоръжения и администра-
тивни сгради. Инвестицията 
ще е 240 млн. EUR, от които 
50 млн. EUR ще бъдат оси-
гурени с кредит от Европей-
ската инвестиционна банка, 
посочи Стилианос Агелудис. 
Според него през послед-
ните месеци се наблюдават 
наченки на икономическо 
оживление, които личат и по 
нарасналия поток товари. Та-
ка до август тази година кон-
тейнерните превози от и за 
България през пристанището 
са нараснали двойно спрямо 
същия период на 2009 г. През 
първите осем месеца на го-
дината пристанище Солун е 
обработило 5457 контейнера 
от и за нашата страна при 
5858 контейнера за цялата 
2009 г. В подобно състояние 
се превозват главно стоки за 
широка употреба, но расте 
и оборотът при суровините 
- знак, че международните 
пазари поемат във възходяща 
посока, отчете Стилианос 
Агелудис. Като цяло прис-
танището отбелязва ръст в 
дейността си, макар и в усло-
вията на криза. През първите 
осем месеца спрямо същия 
период на миналата година 
обемът на насипните това-
ри, преминали през него, е 
нараснал от 2.1 на 2.9 млн. 
тона. Броят на обработените 
контейнери се е увеличил от 
169 хил. година по-рано на 
179 хил.

радостина маркова



Германската EnBW 
Energy Baden-
Wuerttemberg ще 
предложи за продажба 
25% от акциите на 
компанията
Австрийската енергийна 
компания EVN ще увеличи 
капитала си с 10%. Успоред-
но с това един от основните 
акционери в компанията 
- германската EnBW Energy 
Baden-Wuerttemberg, ще 
предложи още около 25% 
от акциите за продажба. 
Цялата сделка се очаква да 
бъде в размер на 687 млн. 
EUR, от които 196 млн. 

EUR ще отидат за вдигане 
на капитала. След увеличе-
нието акционерният капи-
тал на EVN ще нарасне до 
330 млн. EUR от 300 млн. 
EUR в момента.

Подписка
EVN ще издаде 16.4 млн. 
нови акции, всяка от които 
ще се записва срещу 10 
права. Освен това EnBW 
Energy Baden-Wuerttemberg, 
която държи 36% от EVN, 
ще търси купувач за до 
40.9 млн. от акциите си. 
Ценовият диапазон е опре-
делен на 10.50-13.50 EUR 
за брой. Подписката беше 
открита вчера и се очаква 
да приключи на 20 октом-
ври, а акциите ще бъдат 
качени за търговия на Ви-
енската фондова борса на 
22 октомври. 

Мажоритарен  
собственик
Провинция Долна Австрия, 
която е мажоритарен соб-

ственик на EVN, ще уп-
ражни напълно правото си 
за участие в увеличението 
на капитала, като така ще 
запази 51-процентния си 
дял. Компанията ще из-
ползва приходите от опе-
рацията, за да подсили 
собствения си капитал 
и кредитния си рейтинг. 
Средствата ще се инвес-
тират във възобновяеми 
енергийни източници като 
водноелектрически цен-
трали и вятърни паркове.

Изплащане  
на дългове
Третата по големина гер-
манска енергийна компа-

ния EnBW Energy Baden-
Wuerttemberg очаква да 
получи 491 млн. EUR за 
акциите си в EVN. Дру-
жеството ще реши колко 
точно акции да продаде 
след приключването на 
подписката. С постъпле-
нията компанията смята 
да намали дълговете, които 
натрупа заради строител-
ната си програма и придо-
биването на нови активи. 
Миналата година EnBW 
купи няколко електроцен-
трали от E.ON. В момента 
компанията строи ТЕЦ на 
въглища и ВЕЦ в Герма-
ния, както и крайбрежни 
вятърни паркове.

Австрийската EVN  
вдига капитала си с 10%

Сделката по придо-
биване все още среща 
съпротивата на някои 
акционери

Американският фармацевти-
чен гигант Johnson&Johnson 
е постигнал споразумение за 
пълното придобиване на хо-
ландската биотехнологична 
компания Crucell N.V., пре-
даде WSJ. J&J вече притежа-
ва 17.9% от собствеността на 
Crucell, а срещу 1.75 млрд. 
EUR негови трябва да станат 
и останалите 82.1%. Въпре-

ки съгласието на борда на 
директорите някои от акци-
онерите на Crucell смятат, 
че офертата е подценена и 
затова неприемлива. 

Втори опит
Новината идва месец след 
като J&J предложи първо-
начална цена от 24.75 млрд. 
EUR (58% премиум над 
цената на акциите от деня 
преди офертата). Според 
анализатори настоящото 
предложение е достатъчно 
високо, като се има предвид, 
че други претенденти за про-

изводителя на ваксини не 
се очакват. GlaxoSmithKline 
вече има поделение за вак-
сини, докато Sanofi-Aventis 
от месеци се бори да ку-
пи Genzyme, припомня 
International Business Times.

Разрастване
Сделката ще помогне на J&J 
да подобри продажбите си 
след негативния ефект от 
изтеклите патенти на ня-
колко от топлекарствата им. 
Изборът на Crucell е логи-
чен, тъй като компанията 
разполага с богат продуктов 

портфейл. Фокусът й е върху 
лечението на грипни и дет-
ски болести. 

Оптимизъм
„Най-важното е, че ние вече 
знаем как да работим с ме-
ниджмънта на J&J”, изрази 
одобрението си по отноше-
ние на сливането главни-
ят изпълнителен директор 
на Crucell Роналд Брус. От 
американската компания 
увериха, че не планират съ-
кращения в екипа на Crucell, 
където в момента работят 
1300 души. 
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Crucell одобри втората оферта на J&J

Enel Green Power 
се подготвя за IPO
Компанията за 
възобновяема енергия 
се оценява на 10.5 
млрд. EUR

Подразделението за възобно-
вяеми източници Enel Green 
Power, което италианският 
енергиен гигант планира да 
качи на борсата, се оценява 
на общо 10.5 млрд. EUR, или 
2.1 EUR на акция. Това съоб-
щиха запознати източници 
пред Dow Jones Newswires.

Ценови диапазон
На среща в края на минала-
та седмица представители 
на компанията и банките, 
които организират предлага-
нето, са определили ценови 
диапазон между 9.5 и 12 
млрд. EUR за Enel Green 
Power. Това прави цена на 
акция от 1.9-2.4 EUR. Спо-
ред банките най-разумната 
цена на този етап е 10.5 
млрд. EUR. Мениджъри по 
пласиране на емисията са 
UniCredit, J.P. Morgan Chase, 
Morgan Stanley, Barclays, 
Bank of America Merrill 
Lynch и Banco Bilbao Vizcaya 
Argentaria.

Предлагане
Точният ценови диапазон 
все още предстои да бъде 
определен от Enel на базата 
на информация от потен-
циални инвеститори. Пър-

вичното публично предла-
гане се очаква да започне 
на 18 октомври, ако получи 
одобрение от италианските 
регулаторни власти, и да 
продължи около 2 седмици. 
Книжата ще бъдат качени 
за търговия на борсите в 
Милано и Мадрид.

Цел на операцията
Целта на Enel е да набере 3 
млрд. EUR от продажбата 
на миноритарен дял в под-
разделението си. Средства-
та ще бъдат използвани за 
намаляване на дълговете 
на енергийната компания 
до 45 млрд. EUR в края на 
2010 г. спрямо 50.87 млрд. 
преди година. Самата Enel 
има пазарна капитализация 
от над 36 млрд. EUR.

Индикатор
Подготвяното първично пуб-
лично предлагане на акции 
за 3 млрд. EUR ще бъде 
най-голямото IPO в Европа 
от близо три години насам. 
През декември 2007 г. ис-
панската компания Iberdrola 
набра 4.1 млрд. EUR от пред-
лагането на подразделението 
си за възобновяема енергия 
Iberdrola Renovables, което 
се смята за основен конку-
рент на Enel Green Power. 
Предстоящата процедура ще 
покаже и дали се подновява 
инвеститорският интерес 
към нови емисии.

▶ Enel разчита да получи 3 млрд. EUR за мажоритарен 
дял в подразделението си за зелена енергия  
    Снимка BloomBerg

196
▶ млн. eUr очаква eVN от 
увеличението на капита-
ла, които ще инвестира 
във ВЕи проекти

51
▶ процента от акциите в 
eVN ще останат собстве-
ност на провинция Долна 
австрия

▶ Втората по големина енергийна компания в австрия EVN ще използва увеличението на капитала за инвести-
ции в нови проекти    Снимка Емилия коСтаДиноВа

▶ Главният изпълнителен директор на Crucell Роналд 
Брус е оптимист за бъдещата съвместна работа на 
компаниите    Снимка BloomBerg

22
▶ октомври е датата, на 
която се очаква новите 
акции да бъдат качени за 
търговия на борсата
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 8125 8245,5
Калай LME USD/т 25750 26400
Олово LME USD/т 2275 2323
Цинк LME USD/т 2260 2327
Алуминий LME USD/т 2335 2365
Никел LME USD/т 24260 24820
Алуминиева сплав LME USD/т 2260 2225

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1344,25 1344,5
Сребро LME USD/тр.у. 22,76 22,89
Платина LME USD/тр.у. 1694,5 1698
Паладий LME USD/тр.у. 581,5 585
Родий LME USD/тр.у. 2240 2240

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Октомври	 Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 82,23 83,25
Брент ICE USD/б 84,49 84,61
Газьол ICE USD/т 721 722
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 3,77 4,09
Бензин 95 NYMEX USD/т 752 -
Нафта NYMEX USD/т 743 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 245,08
Царевица Yellow CBT USD/т 187,87
Ечемик Feed ASX USD/т 245,98
Памук No.2 NYBOT USD/т 2186,95
Какао  NYBOT USD/т 2730,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3813,93
Соя No.2 ICE USD/т 389,66
Захар White NYSE LIFFE USD/т 621,70

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.10.2010. 

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 7.10.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,37531 0,01122
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,46203 0,08230
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,39523 0,00516
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,46384 -0,00142
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,10955 -0,01163
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,97322 -0,01041
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62362 0,00007
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,24138 -0,01526
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,81987 -0,00996
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,67391 -0,00355
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,23497 0,06367
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,58269 -0,00604
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,18021 0,00284
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,70102 -0,00266
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26102 0,00523
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75819 0,00039
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,13149 0,00063
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,56223 -0,02139
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,43444 0,00212
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,06162 0,00527
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,24484 -0,00027
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,95272 0,02719
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,57825 0,00642
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,72880 0,03180
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,10320 -0,00833
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,07730 -0,00428
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,71375 0,00465
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,95333 0,11960
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,41154 -0,00779
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04917 0,00672
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1901,62000 19,81000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 7.10 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

5.10.2010	г.

158,14 157,37 156,59 156,21 154,28 154,28   
12,06 12,01 11,95 11,92 11,77 11,77   
84,88 84,47 84,06 83,65 82,41 82,41   
100,68 100,19 99,71 99,22 97,75 97,75   
763,78 760,07 756,36 752,65 741,53 741,53   
169,92 169,11 168,30 167,49 161,83 161,83   
78,47 78,09 77,71 77,34 75,45 75,45   
153,07 152,33 151,60 150,86 147,18 147,18   
306,95 305,48 304,02 302,56 292,33 292,33   
200,10 199,15 198,19 197,24 190,57 190,57   
235,84 234,72 233,59 232,47 224,61 224,61   
81,76 81,37 80,98 80,60 77,87 77,87   
241,46 240,31 239,16 238,01 229,96 229,96   

до	15.00	ч.	на	5.10.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.9034 4.9279 5.0995  4.9034 4.8053   -4.78% 15.03% -8.71% -23.13% 21.01.2008
фонд в акции 6.7934 6.8274 7.0651  6.7934 6.6575   -4.10% 13.89% -4.77% -13.32% 23.01.2008
високодоходен 10.1522 10.3045 10.5583  0.0000 0.0000   0.92% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1694    2.1694    -12.96% 28.18% -18.92% -57.19% 12.11.2007
балансиран 2.5806    2.5806    -13.25% 24.80% -18.34% -50.56% 12.11.2007

паричен пазар 11.3161  11.3104  11.2934 11.3047 11.3047 11.3104 5.29% 0.12% 7.02% 6.37% 06.10.2008
балансиран 10.8195  10.7657  10.6580 10.7119  0.0000 0.52% 3.47% -0.58% 3.81% 06.10.2008
фонд в акции 10.0487  9.9987  9.8487 9.8987  0.0000 -2.74% 8.10% -4.44% -0.01% 06.10.2008
             
балансиран 13.5793    13.4449    0.17% 5.31% -0.28% 6.34% 14.12.2005
фонд в акции 7.9945    7.9153    -5.50% 10.00% -11.91% -4.42% 01.03.2006
фонд в акции 4.8178    4.7701    -18.51% 11.79% -18.92% -15.87% 21.06.2006
фонд в акции 7.6042    7.3827    -6.79% 12.29% -1.50% -10.76% 05.02.2008
фонд в акции 11.2904    10.9616    6.82% 12.79% 9.77% 3.50% 05.02.2008
паричен пазар 12.0756    12.0756    6.44% 0.13% 8.66% 8.37% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 81.5740    81.2885  81.5740  -1.64% 1.93% -4.39% -4.76% 20.11.2006
фонд в акции 47.9935    47.7535  47.9935  -7.52% 3.16% -13.47% -13.42% 20.11.2006
фонд в акции 63.4007    63.0837  63.4007  -8.04% 4.64% -7.37% -12.17% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.4561    96.0051    -5.78% 3.29% -5.12% -0.90% 04.01.2007
балансиран 78.4373    77.2695    -6.00% 2.26% -6.70% -7.56% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31556    1.31294    5.25% 0.76% 7.01% 5.79% 01.12.2005
балансиран 1.07795    1.07151    -0.12% 4.16% -1.62% 1.50% 01.12.2005
фонд в акции 0.74783    0.73673    -4.33% 8.52% -8.81% -6.32% 01.03.2006
фонд в акции 0.74911    0.74463    2.06% 2.55% 3.36% -10.67% 07.03.2008
ниско рисков 1.04989    1.04674    2.34% 0.39% 3.57% 3.34% 07.05.2009

балансиран 100.9431    99.9387    -2.23% 6.61% -5.12% 0.09% 07.12.2005
балансиран 106.4037    105.3449    -3.52% 5.51% -7.04% 1.25% 06.03.2006
фонд в акции 85.5554    84.2816    -5.55% 9.54% -10.47% -1.66% 20.06.2005
паричен пазар 122.6077    122.6077    6.73% 0.53% 7.77% 7.19% 31.10.2007
ниско рисков 93.8009    93.4261    3.90% 2.55% -0.39% -2.41% 01.02.2008
ниско рисков 106.7316  106.6250  106.3051  106.6250  4.11% 0.89% 5.60% 5.19% 01.07.2009

балансиран 4.7701     4.7415     -3.00% 7.55% -8.26%*** 4.81% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9326  0.9280  0.9257   0.9211     -12.36% 13.44% -18.17%*** -5.74% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.6242     17.5012     -5.91% 7.28% -10.68% 9.90% 28.09.2004
фонд в акции 10.9380    10.7860     -10.37% 10.22% -16.88% 1.90% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2105     1.1926     -6.57% 12.04% -9.65% 2.01% 10.05.2004
фонд в акции 0.7546     0.7434    8.15% 17.57% 12.70% -7.15% 04.10.2006
фонд в акции 0.9965     0.9818    13.65% 10.31% 8.87% -0.64% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.0379  129.8436  129.5844    2.88% 3.24% 4.48% 6.03% 04.05.2006
балансиран 14.2599  14.2599  14.1187    -5.24% 8.22% -0.67% 1.95% 17.12.2004
фонд в акции 0.7404  0.7332  0.7259    -1.18% 15.34% -7.11% -6.98% 04.05.2006
             
балансиран 792.3722    786.4442    1.60% 5.76% 4.51% -8.69% 09.05.2008
фонд в акции 710.3635    705.0490    0.19% 7.06% 4.14% -12.09% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3623    11.3623    4.53% 1.31% 5.90% 2.76% 30.01.2006
балансиран 119.5354    119.5354    -0.40% 5.44% -2.42% 2.11% 30.01.2005
фонд в акции 6.7372    6.7372    -4.35% 10.74% -9.39% -8.08% 30.01.2006
фонд в акции 10.1062    10.1062    0.37% 2.32% 0.66% 0.63% 30.01.2009

фонд в акции 8.6119    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5117  0.5092  0.5067    -2.79% 7.29% -6.61% -20.91% 19.11.2007
балансиран 0.7395  0.7369  0.7343    -0.94% 3.30% -2.19% -10.07% 19.11.2007
ниско рисков 0.9982  0.9967  0.9952    3.51% 1.08% 4.45% -0.11% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2671  1.2652 1.2633    4.61% 0.25% 6.50% 6.50% 16.03.2006
консервативен 1.2887  1.2848 1.2809    5.14% 0.93% 7.58% 5.65% 16.03.2006
балансиран 0.8708  0.8673 0.8638    0.15% 3.30% -1.18% -3.07% 16.03.2006
фонд в акции 0.6381  0.6349 0.6317    -5.44% 5.91% -8.22% -9.48% 16.03.2006
балансиран 0.7239  0.7210 0.7181    -5.16% 4.02% -6.71% -11.62% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0342  1.0342 0.9825    N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1813   1.1813    3.11% 0.12% 4.13% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0262   до 90 дни  над 90 дни  1.17% 3.46% 2.60% 0.32% 12.09.2005
    1.0109  1.0211      

балансиран 7.5896   7.5896    -7.61% 10.28% -6.66% -5.82% 01.03.2006
фонд в акции 6.5994   6.5994    -5.87% 9.80% -7.22% -8.64% 01.03.2006
фонд в акции 2.9640   2.9640    5.69% 15.69% 10.28% -29.32% 05.04.2007
консервативен 10.5193   10.5193    0.87% 1.76% 1.94% 2.83% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7771                                        0.7733                          0.7713                                0.7656           0.7656 0.7694  0.7503 5.51% 12.29% -0.10% -5.92% 22.05.2006
фонд в акции 0.4249                                       0.4228                         0.7713                                0.4186           0.4186 0.4207  0.4102 1.85% 15.83% -2.06% -22.41% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 106.5292                                      105.2205                                                                                104.4353   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 321.7736    320.8098    2.95% 0.39% 4.17% 7.06% 17.11.2003
ниско рисков 13.5654    13.2981    3.04% 2.51% 3.66% 6.26% 27.12.2005
балансиран 12.4331    12.0674    1.31% 5.22% 0.45% 4.23% 27.12.2005
фонд в акции 8.7833    8.5250    -0.14% 11.22% -3.34% -2.94% 07.09.2005
балансиран 21.0752    21.0752    3.92% 4.12% 4.43% 1.76% 08.10.2007
              
фонд в акции 6.6365    6.6033    -1.93% 5.20% -6.08% -11.53% 01.06.2007
балансиран 8.0076    7.9676    -1.66% 5.13% -4.83% -6.42% 01.06.2007
консервативен 11.7099    11.6810    7.69% 2.95% 9.76% 5.16% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1809    1.1573    -3.47% 5.07% -5.17% 4.19% 18.09.2006
балансиран 1.0421    1.0317    -1.07% 3.40% -0.76% 1.79% 10.06.2008

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	6/10/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,219004 € 1,243384 € 1,212909
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,873294 € 0,890760 € 0,868928

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,858927 € 0,876106 € 0,854632

Цените са валидни за поръчки, подадени на 1/10/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	7/10/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,141919 лв. 1,141919 лв. 1,141919 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 7/10/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	6.10.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0262	лв. 1.0109		лв. 1.0211		лв.	 1,17	% 	2,60	%

Сентинел	-	Рапид 1,1813	лв. 1,1813	лв. 3,11	% 4,13	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	5	октомври	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

N/A 13.5453 12.4148 8.7704 
322.4162 N/A 12.3721 8.7403 
324.0227 13.4317 N/A 8.6972 
324.0227 13.4317 12.3112 N/A 
 

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3865 1,3866 1,3881 1,3799
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8741 0,8742 0,8744 0,8689
ЯПОНСКА йЕНА JPY 114,9800 115,0000 115,2700 114,6900
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3367 1,3369 1,3416 1,3321
НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,0425 8,0470 8,0538 8,0133
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,3299 9,3334 9,3327 9,2160
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,4062 1,4067 1,4076 1,3988
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4223 1,4228 1,4264 1,4166
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 270,6700 270,9400 271,1600 268,7300
ЧЕШКА КРОНА CZK 24,5150 24,5350 24,5540 24,4600
РУСКА РУБЛА RUB 41,4014 41,4169 41,5997 41,2573
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,9586 3,9611 3,9661 3,9241

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 06.10.2010 г.

Piraeus	Funds Цени за дата 05.10.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 6,9507 6,6973

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,5974 0,5756

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,5134 2,4639

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕж”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,2782 8,9179

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,0120 9,7182

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,3586 10,1545

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

повишение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Ню Йорк 
достигна 83 USD/б. 
Поевтиняването на 
долара спрямо еврото 
беше основната при-
чина за поскъпване-
то на нефта

По време на 
борсовата се-
сия в сряда 

измерителят добави 
173 пункта към стой-
ността си. Причина 
за повишението бяха 
спекулациите, че 
и други банки ще 
последват японската 
при понижаването на 
основната лихва

индекс на деня

1.81
▶ процента се повиши япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 9691.43 пункта

Стока на деня

1.18
▶процента загуби нерафи-
нираната захар на борсата 
в Ню Йорк и достигна 517 
USD/т

Златната треска обхвана стоковите пазари
Цената на златото 
продължи да расте над 
1345 USD/тр. у, което е 
поредният рекорд през 
тази седмица. Във вторник 
ценният метал добави над 
25 USD към стойността 
си и затвори сесията при 
1340.65 USD/тр. у. Тър-
говията вчера остана по-
умерена, но причините за 
поскъпването продължа-
ват да бъдат едни и същи 
- спекулациите, че и други 
държави освен Япония ще 
започнат да харчат много 
пари с цел да понижат 
курса на валутите си.

Тези страхове бяха под-
кладени и от решението 
на Федералния резерв на 
САЩ да започне изкупу-
ването на ценни книжа, 
обезпечени с ипотечни 
кредити. За тази цел Фед 
ще отпусне 1.25 трлн. 
USD. Предприемането на 
тези действия и запазва-
нето на основния лихвен 
процент на 0.25% говорят 
на инвеститорите, че цел-
та в момента е да се обез-
цени доларът, с което да се 
спечели търговско предим-
ство. На последната сесия 
американската валута се 
търгуваше с понижение 

от 0.2% спрямо еврото до 
1.3867 EUR/USD.

Според Bank of America-
Merrill Lynch до края 
на първото тримесечие 
на 2011 г. Фед ще налее 
между 500 и 750 млрд. 
USD за улесняване на мо-
нетарната политика. Това 
ще оскъпи златото с още 
10% до края на първото 
тримесечие на 2011 г. и ще 
го качи до невижданите 
1500 USD/тр. у. Предпо-
ложението на банката се 
гради на това, че през 2008 

г., когато правителството 
задели 700 млрд. USD под 
формата на финансови 
стимули за икономиката, 
златото се покачи с 8% в 
рамките на 12 месеца.
С постигнатите резул-
тати през тази година 
златото остави далеч 
зад себе си пазарите на 
акции и облигации по 
доходност и остана да се 
конкурира единствено 
със среброто.

На борсата в Лондон 
цената на златото с неза-
бавна доставка се покачи 
с 0.35% до 1345.3 USD/тр. 
у. Среброто също имаше 
накъде да расте още след 
поскъпването си с 4.05% 
във вторник. Неговата 
цена се покачи с още 
0.06% и достигна 22.85 
USD/тр. у. - стойност, 
недостигана през послед-
ните 30 години. Другите 
два благородни метала, 
платината и паладият, 
също отбелязаха ръст. 
При първия повишението 
достигна 0.41% и той се 
котираше за 1699.25 USD/
тр. у. При втория повише-
нието беше още по-голямо 
- 1.03%, търгуваше се за 
586 USD/тр. у.

На борсата 
в Лондон 

цената на златото с 
незабавна доставка 
се покачи с 0.35% до 
1345.3 USD/тр. у.

Георги Георгиев 
gеorgi.georgiev@pari.bg

Азиатските пазари се възстановиха  
от фалита на Lehman Brothers

Регионалният 
индекс MSCI 

Asia Pacific се 
повишава силно 
с 1.6% до 129.84 
пункта

1.391
▶ стигна 
котировката 
на еврото 
спрямо долара. 
Американските 
пари преминаха 
психологическата 
граница от 1.39 

Захарта 
загуби 
7 USD 

от стойността си 
на последната 
борсова сесия. 
Слабият интерес 
от страна на 
инвеститорите 
продължава да 
сваля цената на 
суровината

п р О Д а В а 

МаГазиН

ЗП 55 кв.м, 

гр. Дулово, 

ул. „Васил Левски”, 

чрез ЧСИ

цена 30 000  лв.

0897 999 029  

п р О Д а В а 
пОзЕМЛЕН иМОТ

с площ 3 926 кв.м., незастро-
ен, гр. Дулово, със 6-етажна 
масивна стопанска сграда 

(бивш Битов Комбинат) 
с РЗП 2 788 кв.м, 1-етажна 

масивна стопанска сграда 
(бивш Цех за тенекеджий-

ски услуги) с ЗП 315 кв.м., 
гараж с ЗП 21 кв.м., 1-етажна 
масивна стопанска сграда 

(бивш Метален цех) с ЗП  
155 кв.м., чрез ЧСИ

цена 679 140 лв. без ДДС

0897 999 029  

п р О Д а В а 

пОзЕМЛЕН иМОТ

с площ 1276 лв., с три 
МАСИВНИ ЕДНОЕТАЖ-
НИ СГРАДИ (БИВШАТА 

БАНЯ) с площ съот-
ветно 234 кв.м., 196 

кв.м. и 42 кв.м., гр. Ду-
лово, ул. „Байкал” № 2А

цена 120 000  лв.

0897 999 029  

п р О Д а В а 

пОзЕМЛЕН иМОТ

с площ 4 736 лв., 

гр. Дулово, 

ул. „Добруджа”

цена 78 000  лв.

0897 999 029  

п р О Д а В а 

ГараЖ

ЗП 18 кв. м, 

гр. Дулово, ул. Шумен-

ско шосе № 2, 

чрез ЧСИ

цена 3600  лв.

0897 999 029  

п р О Д а В а 

апарТаМЕНТ

ЗП 62 кв.м, 

гр. Дулово, ул. „Шумен-

ско шосе” № 4, ет. 6, 

чрез ЧСИ

цена 33 000  лв.

0897 999 029  

НАЦИОНАЛНА ЕЛЕКТРИЧЕСКА КОМПАНИЯ ЕАД, с адрес на управление ул. „Триадица” 8, 1040 
София, Република България, любезно ви информира, че открива процедура за предварителен 
подбор на купувач/купувачи, с които да бъдат сключени договори за продажба на електрическа 
енергия за износ за Република Турция. 

Тръжната документация по процедурата е публикувана на интернет страницата на компани-
ята www.nek.bg/Търгове.

п р О Д а В а 

апарТаМЕНТ

ЗП 60 кв.м, 

гр. Дулово, 

ул. „Васил Левски” № 2, 

ет. 5

цена 39 000  лв.

0897 999 029  

Третият ден от седмицата 
донесе силно повишение на 
борсовите индекси в Азия 
и Тихоокеанския регион. 
Ръстът на борсите стана 
факт заради спекулациите, 
че и други централни банки 
ще последват Япония в 
решението й да намали 
основния си лихвен про-
цент. Азиатската държава 
предприе действия за 
намаляване на основната 
си лихва в интервала от 
0 до 0.1%. Регионалният 
индекс MSCI Asia Pacific 
се повишава силно с 1.6% 
до 129.84 пункта, където се 

територия. В Япония Nikkei 
225 се повиши с 1.8% до 
9691.43 пункта и продължи 
доброто си представяне 
от вторник, когато спече-
ли 1.5%. В Хонконг Hang 
Seng порасна с още 1.1% 
до 22 880 пункта, а южно-
корейският Kospi добави 
1.3% към стойността си до 
1903.95 пункта. 

На борсата в Сидни най-
добре се представиха от-
ново добивните компании. 
Постигнатият двупроцентов 
ръст при акциите на BHP 
Billiton и Rio Tinto прид-

вижиха индекса S&P/ASX 
200 с 1.7% нагоре до 4686 
пункта. 

Финансовите акции също 
се повишиха заради очак-
вания, че освен японската 
и други централни банки 
ще отпуснат допълнителна 
ликвидност на банковата 
система. Фондовите борси в 
Китай остават затворени за 
четвърти пореден ден зара-
ди честването на национал-
ни празници. Търговията 
там ще бъде възобновена 
в началото на следващата 
седмица.

Доходността на златото през тази година остави далеч зад себе си пазарите  
на акции и облигации СНИМКИ bloomberg

▶

Георги Георгиев 
gеorgi.georgiev@pari.bg

намираше в края на август 
2008 г. точно преди фалита 
на Lehman Brothers.
Останалите водещи индекси 
в Азия и региона също 
затвориха на положителна 

Петрол
USD/б
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Нова платформа обработва по 2500 
банкови транзакции за секунда
Visa Европа инвестира 
близо 500 млн. EUR  в 
нова европейска меж-
дубанкова система

Visa Европа създаде нова 
обработваща междубанко-
ва система в ЕС. Платфор-
мата ще може да обработва 
по 2500 транзакции само за 
1 секунда. Създаването на 
новата система за транз-
акции костваше на асо-
циацията инвестиция от 
500 млн. EUR, 6 години 
на изграждане и усилия-
та на екип от повече над 
800 души. Тя вече е факт 
и всички банки, които са 
членове на Visa Европа, 
вече имат възможност да 
се възползват от новата 
система за управление на 
разплащанията.

Това е първата обработ-
ваща система, изцяло съз-
дадена, за да отговори на 
европейските изисквания 
в Единната зона за разпла-
щания в евро (SEPA), по-
сочват от Visa Европа. Чрез 
нея вече ще може дадена 
банкова транзакция да се 
приключва още същия ден, 
няма значение в кой от 18-
те местни пазара, на които 
Visa Европа присъства, и в 
каква валута.

Предимства
След като ще може транз-
акциите да се приключват 
в рамките на 24 часа, това 
ще доведе до намаляване на 
валутнокурсовите разлики. 
Преводите ще се правят по-
бързо и по-ефективно. 

Друго голямо предимство 
на новата система е, че с 
нея ще се управляват все 
по-големи по обеми раз-
плащания. Това пък от своя 
страна рязко ще намали 
разходите на банките, които 
са членове на Visa Евро-
па. Трезорите на практика 
притежават и контролират 
системата. Те взимат ре-
шенията какво да се прави 

оттук нататък за по-ната-
тъшното инвестиране в до-
пълнителни услуги, които 
съответстват на пазара, на 
който работят, и на конкрет-
ните им бизнес нужди.

„Ние създадохме плат-
форма за обработка на 
транзакции без аналог. Раз-
работихме я, като използ-
вахме отворена система, 
която предлага невероятен 
обхват, ефективност и не-
надмината надеждност. Тя  
може да обработва както 
местни, така и междуна-
родни плащания при ниски 
разходи за поддръжка и 
висока надеждност”, ко-
ментира главният дирек-
тор по информационните 
технологии на Visa Европа 
Стиви Чеймбърс. Във Visa 
Европа членуват над 4000 
европейски банки.

Обемът има значение
Целият комплекс на сис-
темата е разположен на 
площ от 930 кв. м. Състои 
се от два еднакви центъра 
за данни, които работят 
като едно цяло. Ефектив-
ността на системата идва 
както от широкия обхват 
на дейности, които тя мо-
же да извършва, така и от 
скоростта на обработка на 
информацията. През август 
2010 г. тя е обработвала по 
28.6 млн. транзакции на 
ден, или във финансово 
изражение става дума за 
1.7 млрд. EUR. Средната 
скорост за извършването на 
една транзакция вече ще е 
20 милисекунди. 

Без значение дали ста-
ва въпрос за известяване 
за направена транзакция 
чрез SMS, оценяване на 
риска от измама в реално 
време (Real Time Scoring) 
или профилиране на банко-
матите, ние следим пазара 
и в бъдеще ще излезем с 
нови предложения, с които 
да отговорим на нуждите 
на банките, уточни Чейм-
бърс.

28.6
▶ млн. транзакции 
на ден са минали през 
системата през август

 С новата система  
на Visa европа една бан-
кова транзакция вече ще 
може да се приключва още 
същия ден снимка bloomberg

▶

Ще е налице 
анемичен растеж на 
фона на двуцифрена 
безработица

Щатската икономика ще 
бъде „зле” през следващи-
те шест до девет месеца, 
това се казва в доклад на 
щатската инвестиционна 
банка Goldman Sachs. Най-
общо ние разглеждаме 2 
сценария за развитието на 
американската икономика, 
коментира главният иконо-
мист на Goldman Sachs Ян 
Хацуис пред Bloomвerg. 
Първият е САЩ да са „дос-
та зле”. При това положе-
ние очакваме ръстът да е 
между 1.5 и 2% в средата 
на следващата година, а 
безработицата бавно ще 

се качи до 10%. Вторият, 
който е по-песимистичен 
- че щатската икономика ще 
е „много зле” или че отново 
ще потъне в рецесия.

Ще се наложи Федерални-
ят резерв да подкрепи ръста 
на БВП на САЩ, но най-
рано това ще се случи на 
2-3 ноември. Очакванията 
на финансовия свят, че Фед 
ще промени монетарната си 
политика и ще започне да 
повишава лихвите, доведе 
до рекордно ниски лихви, 
високи цени на акциите 
и слаб долар, посочват от 
Goldman Sachs. 

За и против
Председателят на Фед Бен 
Бернанке и екипът му про-
дължават да дебатират дали 
щатското финансово минис-

терство трябва да увеличи 
покупките на американски 
държавни облигации, за да 
подкрепи икономиката, ка-
то задържи дългосрочните 
лихви ниски. Доходност-
та по 5-годишните щатски 
облигации вече падна до 
1.17% в сряда, което е сиг-
нал, че възстановяването на 
американската икономика 
губи почва.

Очаква се Фед да изкупи 
нови 1 трлн. USD активи 
през следващите дни, което 
ще натисне надолу дълго-
срочните лихви в САЩ с 
още 0.25%. До края на март 
тази година Федералният 
резерв изкупи облигации, 
в това число ипотечни, за 
1.7 трлн. USD. Това доведе 
до историческо дъно на 
лихвите по ипотеките. 

Подадена ръка
В понеделник Бернанке ка-
за, че рестартирането на 
програмата за изкупуване 
на активи вероятно ще под-
крепи ръста на щатската 
икономика. Само ден преди 
това той беше категори-
чен, че централната банка 
трябва да помогне на ико-
номиката да се възстанови, 
особено след като безрабо-
тицата вече гони 10%. 

От Goldman Sachs са на 
мнение, че по-голяма е ве-
роятността САЩ да тръгнат 
по пътя на бавното възста-
новяване и да има ръст на 
безработицата, без иконо-
миката пак да навлезе в ре-
цесия. С други думи, ще се 
задейства първият сценарий 
- положението ще е „доста 
зле”, а не „много зле”.

Щатската икономика ще е „зле” през следващата половин година

1.7
▶ млрд. eUr е обемът на 
реализираните разпла-
щания от Visa Европа 
само за август

20 
▶ милисекунди е времето 
за обработка на една бан-
кова транзакция

Прогноза Goldman Sachs

 Председателят на Фед Бен Бернанке и екипът му 
продължават да дебатират дали щатското финан-
сово министерство трябва да увеличи покупките на 
американски държавни облигации снимка bloomberg

▶
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Валутната война започна

Излизането от кризата и 
справянето с бюджетни-
те дефицити е цел номер 
едно за правителствата на 
всички развити държави. 
За развиващите се пазари 
пък това е най-удобният 
момент да се наредят ра-
мо до рамо с големите. За 
всички обаче постигането 
на целите им е свързано 
основно с увеличаване на 
износа и постигането на 
колкото се може по-голям 
положителен търговски 
баланс. И разбира се, по-
висок икономически ръст.

Колкото по-слабо, 
толкова по-слабо
За всички обаче е ясно, 
че такива резултати може 
да бъдат постигнати само 
при слаба валута, коя-
то ще направи износните 
стоки по-евтини и разбира 
се, по-конкурентни. Луда-
та надпревара за по-слаб 

валутен курс обаче все 
повече започва да прилича 
на война, а някои водещи 
икономисти вече дори го-
ворят за „валутна война” 
между водещите сили.

Проблемите с огромните 
разлики между валутни-
те курсове на експортно 
ориентираните държави и 
тези, които предимно вна-
сят, съществуват от много 
години. Икономическият 
подем, който беше обхва-
нал света през последното 
десетилетие обаче, смекча-
ва проблемите. Германия, 
Япония, Южна Корея и 
Китай винаги са се стре-
мили да поддържат нисък 
курс на своята валута, тъй 
като техните икономики се 
крепят основно на износа. 
От друга страна, САЩ и 
Великобритания винаги 
са се стремили да държат 
курса на валутата си ви-
сок, с което да успяват да 

поддържат висок жизнен 
стандарт.

Палачинката  
се обърна
Сега нещата са коренно 
различни. Бюджетният 
дефицит на САЩ расте 
с невиждана досега ско-
рост, а безработицата не 
слиза под 10%. Това кара 
правителството да под-
лага на натиск Китай, да 
позволи на юана да пос-
къпне. На 19 юни тази 
година азиатската държава 
направи първата стъпка 
в тази посока. Но както 
тогава повечето анализа-
тори прогнозираха, това 
се оказа само формалност. 
На тази дата китайските 
власти премахнаха обвър-
заността на юана с долара 
и го прикрепиха към „кош-
ница от валути” на други 
водещи икономики. Резул-
татът обаче остана почти 

незабележим. За близо 4 
месеца китайската валута 
успя да се оскъпи  едва с 
1.5%, което е крайно не-
достатъчно за САЩ.

Хитър ход
Липсата на промяна при-
нуди Камарата на предста-
вителите в САЩ да внесат 
проектозакон, с който да 
компенсират огромната 
разлика чрез налагането на 
допълнителни такси върху 
вноса на китайски стоки. 
Във вторник проектозако-
нът успя да мине на първо 
четене, като беше подкре-
пен от  348 представители, 
а против бяха едва 79.

В последните няколко 
седмици обаче стъпки към 
поевтиняването на валу-
тите направиха Япония и 
Бразилия. Няколко месе-
ца по-рано такъв подход 
предприе и Швейцария, но 
ефектът беше нулев. Же-
ланието на инвеститорите 
да избягат от волатилните 
еврови и доларови пазари 
ги кара да залагат основно 
на швейцарския франк и 
японската йена. Големият 
инвеститорски интерес 
изстреля йената до 83.04 
USD/JPY - ниво, невиж-
дано през последните 15 
години. Швейцарският 

франк поскъпна дотол-
кова, че вече стойността 
му се покачи над тази на 
долара и търговията му се 
движи при 1.037 долара за 
един франк.

Колебанията на Япония 
не продължиха много дъл-
го и тя се намери на валут-
ните пазари, като започна 
да продава йени за първи 
път от шест години. В 
същото време Бразилия 
също заплаши с интервен-
ция на валутните пазари, 
за да задържи реала на 
ниски нива. В понеделник 
бразилското правителство 
удвои данъка върху заку-
пуването на бразилски 
облигации от чуждестран-
ни инвеститори в опит да 
понижи капиталовите ин-
вестиции. Тези действия 
на държавите накараха 
бразилския министър на 
финансите Гидо Мантега 
през миналата седмица 
да признае, че валутната 
война вече е започнала.

и МВФ се произнесе
Шефът на Международ-
ния валутен фонд Доминик 
Строс-Кан тогава отрече 
нещата да са чак толкова 
сериозни, но също не ос-
тана безучастен към случ-
ващото се. Той предупреди, 

че има данни и за други 
от развиващите се страни, 
чиито икономики са изло-
жени на масивен приток 
на капитал. Те разглеждат 
възможността да използват 
валутите си, за да получат 
търговско предимство. Кан 
добави, че такава интер-
венция няма да бъде добро 
решение за глобалното из-
лизане от кризата.

Гръцка нишка
Междувременно Жан-
Клод Юнкер, председател 
на групата на финансо-
вите министри на стра-
ните от еврозоната, каза, 
че има „разминаване в 
анализите” на европей-
ските правителства и на 
Китай. „Ние смятаме, че 
китайската валута е силно 
подценена, а реалната й 
стойност е с 10 до 20% 
по-висока”, казва той.

Тази седмица Пекин 
обяви, че ще купи гръцки 
облигации като знак на 
доверие в способността на 
средиземноморската стра-
на да избегне фалит. Спо-
ред икономически анализа-
тори обаче придобиването 
на гръцки облигации от 
Китай ще повиши еврото 
спрямо юана.

Георги Георгиев

Германия, Япония, Южна 
Корея и Китай винаги  
са се стремили да поддържат 
нисък курс на валутата си

 Колкото по-слаба е валутата, толкова по-силна е икономиката снимка bloomberg▶
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Кметовете на 25 общини, 
сред които Велико Търново, 
Димитровград и Пещера, 
не знаят как, кога и да-
ли ще изпълнят проектите 
си за ремонт на пътища-
та в общината. Проектите 
им са за над 100 млн. лв. 
Те са одобрени, но за тях 
не достигнаха средства 
от Оперативна програма 
“Регионално развитие”  
(ОПРР), тъй като напливът 
на проектопредложения бе-
ше изключително голям и 
средствата за подобни дей-
ности бяха изчерпани. Иде-
ята да получат преференци-
ален заем от Фонд ФЛАГ 
също беше отхвърлена. И 
тъй като местните власти 
не разполагат със средства, 
за да ги реализират, добрите 
идеи ще си отлежават за по-
добри времена. 

Изоставените 
и спасените
За общо около 90 проек-
та, свързани с пътна, об-
разователна или културна 
инфраструктура, не е дос-
тигнало финансиране по 
ОПРР, показват изчислени-
ята на Фонд ФЛАГ, който 
осигурява преференциални 
кредити за местната власт. 
Общата им стойност е бли-
зо 200 млн. лв. За да се 
осъществят тези добри про-
екти, от фонда имаха идея 
да отпускат финансиране и 
за тях. “Оказа се, че общи-
ните по-скоро биха искали 
частично финансиране, а 
това беше неприемливо 
за съвета на директорите 
на фонда”, коментира за  
в. “Пари” Емил Савов, из-
пълнителен директор на 
Фонд ФЛАГ.

И ако 25-те пътни проекта 
няма как да получат външ-
но финансиране, остана-
лите, които са свързани с 
образователна и културна 
инфраструктура, има въз-
можност да бъдат прерабо-

Одобрени проекти за пътища 
залежават при кметовете

Интерес
629 са подадените 
проекти за меж-
дународни стан-
дарти
 Общо 629 са подаде-
ните проектни предло-
жения по процедурата 
за покриване на меж-
дународно признати 
стандарти по Опера-

тивна програма “Кон-
курентоспособност”. 
От тях 25 са получе-
ни след крайния срок 
за кандидатстване по 
процедурата - 30 сеп-
тември 2010 г., и няма 
да бъдат разглеждани.
Броят на проектите е 
два пъти по-голям от 
заявените по същите 
схеми, които бяха обя-
вени през 2007 и 2008 

г., отчитат от управля-
ващия орган на про-
грамата - Дирекция 
“Европейски фондове 
за конкурентоспосо-
бност” в Министер-
ството на икономи-
ката, енергетиката и 
туризма. Общият раз-
мер на безвъзмездната 
финансова помощ по 
процедурата е 10 млн. 
EUR.

европарИ
Дарина Черкезова
darina.cherkezova@pari.bg
tel. 4395-877

Досега всеки кредит се от-
пускаше само за отделен 
проект. 

“Около 10 са общините, 
за които има възможност 
да се възползват от този 
нов продукт”, казва Савов. 
Те отговарят на критери-
ите да са теглили повече 
от един кредит от фонда, 
доказали са, че успяват да 
обслужват заемите си, и 
са в стабилно финансово 
състояние. В списъка по-
падат общини като Попово, 
Ловеч, Варна, Мездра и др. 
Те ще може да получат заем 
до максимум 10 млн. лв. 
Срокът за връщането му 
ще е съобразен с най-дъл-
гия по време проект. Улес-
нението за общините при 
този “пакетен” заем е, че 
при кандидатстването ще е 
нужно само едно решение 
на общинския съвет, а не 

няколко, колкото е броят 
на проектите, коментират 
от фонда. В същото вре-
ме общините сами ще си 
преценяват за кое и с колко 
проекти да кандидатстват.

по-добри лихви
От 21 септември заемите 
на Фонд ФЛАГ вече са и 
с 0.535% по-ниска лихва. 
Намалението е за сметка на 
по-добрите условия, които 
са успели да договорят от 
българска страна с Евро-
пейската банка за възстано-
вяване и развитие (ЕБВР). 
В момента минималната 
лихва е 3.1%, а максимал-
ната - 8.54%. Промените в 
лихвените нива се въвеж-
дат и по вече сключените 
проекти. Така общо по 67 
проекта за 79 млн. лв. ще се 
плащат по-ниски лихви. 

Дарина Черкезова 

Близо 10 общини ще може да кандидатстват за най-новия 
продукт на Фонд ФЛАГ - “пакетен” заем

тени и отново да се подадат 
по новообявените схеми. 
Спасението на пътните 
проекти все пак може да 
се случи, ако средства от 
“неатрактивни” схеми се 
пренасочат към по-атрак-
тивната, свързана с мест-
ната пътна инфраструктура. 
Към момента това обаче е 
само на теория. Конкрет-
ни действия все още не са 
предприети.

одобрената идея
От ФЛАГ обаче обясня-
ват, че ще реализират друга 
своя идея - нов продукт за 
общините с добра кредитна 
история във фонда. Това е 
т. нар. рамково кредитно 
споразумение, което да-
ва възможност местните 
власти да кандидатстват за 
финансиране на няколко 
проекта само с един заем. 

0.535
▶ процента е спадът 
в лихвата по заемите, 
отпускани от Фонд ФЛАГ

Статистика
109 одобрени 
кредита по 
ФЛАГ

От старта на рабо-
тата на Фонд ФЛАГ 
в началото на 2009 г. 
досега са одобрени 109 
общински кредита за 
122.5 млн. лв.

В момента активни са 
67 заема, 40 вече са пога-
сени, а 2 са прекратени.

Двата проекта са на 
общините Аврен и Бори-
но, които са свързани 
с техническа помощ 
за ВиК инфраструкту-
ра и са прекратени от 
управляващия орган на 
Оперативна програ-
ма “Околна среда”, след 
като бяха сменени прио-
ритетите й и се поста-
ви акцент върху по-голе-
мите проекти от сек-
тор “Води”.

Чрез заемите от Фонд 
ФЛАГ се финансират 
проекти по оператив-
ните програми “Реги-
онално развитие” и 
“Околна среда” на обща 
стойност от над 300 
млн. лв.

“Типичният кредит” е 
в размер на 1.14 млн. лв. 
за срок от 11 месеца. 

▶

▶

▶

▶

▶

Казус
Велико Търново 
изгражда 3 км път 
над 10 години

Община Велико Търново 
има проект за изгражда-
не на път от около 3 км 
до съседния град Дебелец. 
Пътят се изгражда малко 
по малко през последни-
те 10 години, но парите 
никога не стигат. През 
2008 г. пътят вече е 80% 
готов, а от общината 
кандидатстват за суб-
сидии за финалната част 
- асфалтови настилки и 
изграждане на канавки. 
Проектът им е за около 2.5 
млн. лв.

“Бяхме одобрени, но 
после се оказа, че парите 

▶

▶

няма да стигнат и за нас. 
Проектът може да бъде 
реализиран, стига да има 
пари, но в момента не 
можем да вложим собстве-
ни средства”, коментира 
за в. “Пари” Мариела Цоне-
ва, директор на дирекция 
“Европейска интеграция, 
фондове и програмиране” в 
община Велико Търново. 

От общината вече са 
изгубили надежда, че ще 
се стигне до пренасочва-
не на пари от “неатрак-
тивни” мерки по ОПРР към 
атрактивните за общи-
ните, свързани с пъти-
щата. Затова проектът 
за пътя остава в застой. 
Иначе като цяло са довол-
ни от европрограмите и 
казват, че до края на годи-
ната ще усвоят около 100 
млн. лв. 

▶

 Дори и общини с одобрени проекти за пътна инфраструктура няма да може да получат финансиране
снИМКА ЕМИЛИя КОсТАДИнОВА

▶
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Биоземеделци получават  
глоби вместо евросубсидии
Наддеклариране на 
площи и разминаване 
на картите за обработ-
ваната площ превърна 
фирмите от бенефици-
енти в длъжници 

“Един ден получихме писмо 
от Държавен фонд “Земе-
делие” (ДФЗ), че сме гло-
бени с 60 хил. лв. Оказа се, 
че вместо да получаваме 
евросубсидии, ще трябва 
да даваме пари”. Това ни 
разказа Анастасия Добрева, 
мениджър “Износ” в “Еньо 
Бончев” - компанията, която 
е собственик на най-старата 
розоварна в България. Казу-
сът се оказва доста оплетен 
и с няколко години предис-
тория. Но още по-лошото е, 
че не е единственият при-
мер за проблемно и почти 
невъзможно усвояване на 
евросубсидиите за агроеко-
логия.

Няколко години 
по-рано
“Еньо Бончев Продакшън” 
е лицензиран производител 
на розово масло от 2005 г. 
През 2006 г. компанията 
решава да се възползва от 
възможностите да получи 
субсидии за това, че произ-
водството на маслодайните 
им рози е екологично и 
кандидатства по предпри-
съединителната програма 
САПАРД. Междувременно 
се появява нова възможност 
- Мярка 214 по Програмата 
за развитие на селските 
райони (ПРСР). По нея би-
оземеделците имат достъп 
до 413 млн. EUR до 2013 
г. За да не се дублират суб-
сидиите обаче, изрично е 
поставено изискването с 
едно и също стопанство 
да не се кандидатства за 
пари едновременно и по 
двете програми. От “Еньо 
Бончев” все още не са полу-
чили  финансиране от чака-
ните вече близо година над 
10 хил. EUR по САПАРД. 
Затова те решават да опи-

тат с новата програма. Пак 
получават одобрение и пак 
започват да чакат. Докато 
един ден не получават пис-
мото, в което им казват, че 
дължат 60 хил. лв.

Защо се стига до 
санкции?
Според правилата за от-
пускане на агросубсидии, 
ако обработваемите площи 
са наддекларирани с пове-
че от определен процент, 
се предвиждат корекции 
в субсидията или спиране 
на плащането й. Възможно 
е да се стигне и до глоби, 
равни на субсидията, която 
може да бъде получена за 
надписаните декари.

В подобен казус изпадат и 
от “Еньо Бончев”. От ком-
панията са подали заявле-
ние, че обработват 98.59 
ха, но имат документи за 
собственост или за ползване 
под наем само на 89.98 ха. 
На пръв поглед разликата 
е минимална, но на компа-
нията е наложена глоба за 
наддеклариране с над 50%. 
Обяснението, което получа-
ват от Фонд “Земеделие”, е, 
че не са представени доку-
менти за собственост или 
за наем на малки парцели, 
но те са част от по-големи, 
затова за целите на субсиди-
рането отпада целият голям 
парцел. 

Част от разликата в пло-
щите идва поради простата 
причина, че не е възмож-
но абсолютно точно да се 
направят очертанията на 
земите по картата. Отделно 
има и площи - собственост 
на възрастни хора, които не 
искат да ги продават. Има и 
такива собственици, които 
живеят в чужбина и е труд-
но да се установи връзка 
с тях, обясняват от компа-
нията. “Най-абсурдното е, 
че има разминаване меж-
ду картата за възстановена 
собственост, която ползват 
общините, и системата за 
идентификация на земе-
делските парцели на цен-
трално ниво. За това нещо 

земеделските производи-
тели нямат вина, но търпят 
санкции. Това разминаване 
беше взето под внимание 
едва за проектите от 2009 г. 
“Проектите на биоземедел-
ците от 2008 г., сред които 
попадаме и ние, не бяха 
преразгледани. За сметка 
на това обаче глобите оста-
наха”, казва Добрева. Тя е 
на мнение, че компанията 
не е санкционирана пра-
вомерно, и настоява да се 
вземе предвид проблемът с 
разминаването на данните в 
системите и във връзка със 
заявленията от 2008 г.

а може ли да не е 
така?
При подаване на заявлени-
ето за кандидатстване за 
субсидии земеделците се 
задължават да декларират 
пълната площ на земите, 
които обработват, но е въз-
можно да получат субсидии 
само за тези, които са тяхна 
собственост или за които 
докажат, че ги ползват под 
наем. Много често обаче 
кандидатите за европари не 
правят разликата, било за да 
получат повече субсидии, 
било от незнание. 

Все пак във формуляра, 
който подават, има възмож-
ност да се отбележи, че 
се кандидатства само за 
определени декари, а не за 
цялата обработваема площ. 
Т.е. ако земеделецът може 
да спази изискването да 
обяви обработваемата си 
площ и в същото време 
съвестно да отбележи за коя 
част от нея иска субсидии 
и ако отговаря на 100% 
на условията. Това обаче 
е нещо, което голяма част 
от фирмите установяват в 
процеса на практиката си 
или чрез дълги и трудно 
уредени срещи и разговори 
с експерти от ДФЗ. Затова и 
настояват от фонда да им се 
обръща повече внимание и 
да им изпращат поне писма 
с обяснения защо са били 
глобени, защо им е било 
отказано плащане или как-

 Собствениците на най-старата розоварна в България казват, че еврофондовете 
не са само цветя и рози  снимка “Еньо БонЧЕв”

▶

ви грешки са допуснали, за 
да си спестят проблемите 
в бъдеще не само те, но и 
други бенефициенти. Ня-
кои от фирмите си спомнят 
как миналата година са по-
лучили подобно обещание, 
но до момента то не е из-
пълнено.

Писма с уточняване на 
допуснати грешки за от-
хвърлянето на заявления 
за 2008 г. се получиха едва 
през последните 2 месеца, 
казват от Българска асоци-
ация “Биопродукти” (БАБ). 
На практика това се случва, 

след като вече е минала 
възможността за кандидат-
стване за плащания през 
2009 и 2010 г. и поради 
неинформираност земедел-
ците може да са допуснали 
същите грешки.

Санкции инкогнито
Казусът “Еньо Бончев” се 
оказва показателен и за 
друг проблем - фирмите 
научават за наложените им 
глоби много късно и до 
голяма степен случайно. 
Оказва се, че е практика 
глобите им да се удържат 

за сметка на други видове 
субсидии, като например 
плащанията по Схемата за 
единно плащане на площ 
(СЕПП), националните 
доплащания или плащани-
ята за необлагодетелствани 
райони. Тези три допълни-
телни пера също се контро-
лират от Държавен фонд 
“Земеделие”. За фонда оче-
видно е най-лесно просто 
да “добавя” субсидии и да 
“налага” глоби за сметка 
на бенефициента, при това 
дори без да го уведомява.

Дарина Черкезова

Само заради 
липсващ подпис има 
отхвърлени заявления, 
сигнализират 
бенефициентите

Голяма част от хората вече 
са на път да се откажат 
от биоземеделието заради 
всички трудности, които 
срещат, и заради отноше-
нието на държавата. За 
това предупреди пред в. 
“Пари” Веселина Зумпа-
лова-Ралчева, председател 
на Българска асоциация 
“Биопродукти” (БАБ). 

От организацията се въз-
мущават как е възможно в 
цял свят биоземеделието да 
се насърчава, а в България 

не само да не се помага на 
сектора, ами и да му се съз-
дават изкуствени пречки. 
През 2008 г. само 2 от 35-те 
члена на сдружението са 
получили субсидии за агро-
екология без проблеми. Го-
ляма част от потенциалните 
бенефициенти се оплакват 
от сложните процедури и 
необходимостта от наба-
вяне на прекалено много 
документи. Около 40% от 
подадените заявления за 
биоземеделие през 2008 
г. са отхвърлени, немалка 
част от тях - само заради 
дребни пропуски, казват 
от асоциацията. И не на по-
следно място - понякога са-
мите служители в държав-
ните ведомства на местно 

ниво, вместо да помагат на 
кандидат-бенефициентите, 
им дават грешни съвети. 

“Само защото на една от 
страниците на заявлението 
липсваше подпис, ни от-
хвърлиха”, разказва Таня 
Пенова. Синът й също вече 
се е разочаровал от систе-
мата за изплащане на суб-
сидии. Той се е занимавал 
с биоземеделие в Германия 
над 7 години, но решава, че 
си заслужава да пробва и в 
България. Наема около 240 
дка земя от общината, но 
по препоръка на местния 
съвет по земеделие декла-
рира с 30 дка по-малко. 
Накрая се оказва, че точно 
30 дка не му достигат, за да 
получи субсидия. 

От фирма “Агросет” раз-
казват за друг казус - инспек-
торите идват да проверяват 
дали са засели площите си 
с бял трън, за което са им 
отпуснати плащания. Не на-
мират нищо и не разрешават 
парите да бъдат преведени. 
Проблемът обаче се оказва 
не в липсата на биокулту-
рата, а в некомпетентността 
на инспекторите. “Белият 
трън се прибира още през 
юни и юли, нормално е през 
септември да няма нищо на 
полето”, казва Ели Илиева 
от “Агросет”.

И така заради незнанието 
на един чиновник фирмите 
просто не получават евро-
субсидиите.

Дарина Черкезова

Методология
Как се 
определят 
санкциите?

според правилата за 
отпускане на субсидии, ако 
обработваемите площи 
са наддекларирани с до 
3%, кандидат-бенефици-
ентът ще получи субси-
дии само за тези земи, за 
които е доказано, че са 

▶

негова собственост или ги 
ползва под наем. 

ако става въпрос за над-
деклариране между 3 и 30%, 
бенефициентът получава 
субсидии, намалени с двой-
ния размер на установена-
та разлика. 

При наддеклариране от 
над 30% бенефициентът 
не получава пари само за 
текущата година.

ако процентът е над 50%, 
следват глоби през следва-
щите три години  в размер 

▶

▶

▶

на установеното несъот-
ветствие. с други думи, ако 
се декларират 100 ха, но след 
проверка се установи, че 
бенефициентът е собстве-
ник и има договори само за 
41 ха, през следващите три 
години той ще плаща глоба, 
равна на разликата от 59 
ха, умножена с размера на 
субсидията. При субсидия 
от 418 EUR/ха това води до 
глоба от 24 662 EUR. Така 
бенефициентът от получа-
тел се превръща в плащащ.

Един от многото

Около 40% от подадените заявления през 2008 г. са отхвърлени

Биопроизводителите искат Държавен фонд “Земеде-
лие” да изпълни обещанието си и да изпраща писма с 
грешките, които са допуснали в заявлението си, за да 
ги избягват в бъдеще  снимка Емилия косТадинова

▶
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Бизнес 
технологии

“М-Тел” пуска 
таблет 
в Windows 7
Мобилният оператор  
“М-Тел” пуска втори 
таблет на пазара. Този 
път устройството работи 
с операционната система 
Windows 7 и разполага с 
10-инчов сензорен дисплей 
с резолюция 1024х600 
пиксела. Digimax ТА1031 

е с вграден 3G модул, раз-
полага с 320 гигабайта за 
съхранение на данни и се 
продава с пакета Surf за 
мобилен достъп до интер-
нет на оператора. Компа-
нията вече предлага друг 
таблет - Huawei HID S7, 
чийто дисплей е с диаго-
нал 7 инча. От “Виваком” 
пък продават Dell Streak 
Mini 5, който е с още по-
малък дисплей - 5 инча.

Дебют 

Бизнесът с бизнес софтуер 
в България се радва на зна-
чителна еволюция през по-
следните години. И вместо 
да му се отрази негативно, 
кризата повлия положи-
телно на компании като 
Microsoft, Oracle и SAP, кои-
то продават инструменти за 
оптимизиране на дейността 
на всяка компания. Според 
тях на особена почит през 
последните месеци обаче 
не са традиционните ERP 

Бизнес       под лупа

и CRM системи, а Business 
Inteligence (BI) инструмен-
тите. Този тип софтуер на-
влиза все повече в съвре-
менния бизнес по простата 
причина, че може да мисли, 
да анализира определена 
информация за произволен 
период. И най-ценното е, че 
дава отговори от типа “ра-
ботят ли маркетинговите 
кампании”, “повишават ли 
се продажбите”, “оптими-
зират ли се разходите”. И не 

Или как пазарът на            
Business Inteligence 
софтуер расте дори 
и в криза

Най-точно сравнение на 
всеки бизнес, работещ 
с Business Inteligence, 
е болид от Формула 1. 
Като всеки пилот, така и 
мениджърът има нужда 
от точна информация в 
точното време, за да взе-
ме правилното решение и 
да завърти волана на ком-
панията си в правилната 
посока. BI инструментите 
са екипът, който стои зад 
този болид и показва на 
пилота кои са правилните 
решения. Така и мени-
джърът има достъп до 
информацията за развити-
ето на компанията му във 
всяка ситуация. 

Ако една компания 
разполага с много данни 
- например има много 
продуктови групи, които 
генерират много фактури, 
тя трябва да използва соф-
туер за централизирането 
им. Защото иначе мени-
джърът не може да придо-
бие детайлна картина за 
бизнеса си. Посредством 
BI решение може да се на-
правят каквито и да било 
разрези на данните, при 
това в реално време бла-
годарение на in-memory 
технологията. 

Подобни решения са дос-
тъпни и за малкия бизнес, 
тъй като има лицензи, 
които струват около 5000 

Ако една ком-
пания разпо-
лага с много 

данни, тя трябва да 
използва софтуер за 
централизирането 
им

орлин Дочев, 
главен изпълнителен директор 
на Next Consult

Фирмите се нуждаят 
от точна информация

EUR. На практика едно 
BI решение има смисъл 
дори и за компании с 20-
30 души персонал. Затова 
и пазарът им се развива 
прогресивно. В България 
средно годишно стават 
между 30 и 50 имплемен-
тации на BI в сегмента на 
малкия и средния бизнес. 
Средната цена на импле-
ментация е около 30 хил. 
EUR, което означава, че 
общата стойност на пазара 
е 1.5-2 млн. EUR. 

Над 60% от мениджъри-
те обаче казват, че време-
то за взимане на решения 
за всяка компания се е 
свило изключително мно-
го след имплементацията 
на BI. Причината е, че те 
разполагат с необходимата 
информация в момента, 
когато тя им трябва.

 BI софтуерът еволюира непрекъснато. той вече е достъпен дори през мобилни телефони или таблети. А 
използваната информация тече в реално време  снимка bloomberg

▶



коментира консултантът Ор-
лин Дочев. По думите му, ако 
една компания няма подхо-
дящата информация, реше-
нията, които мениджърите й 
взимат, често са на сляпо или 
просто по усет, който невина-
ги е верен. Това превръща и 
BI инструментите във важен 
инструмент за оцеляване и 
дори разрастване на всяка 
компания, особено в период 
на икономическа несигур-
ност, смята Дочев.

Експанзия
Именно несигурната среда 
обуславя и доброто раз-
витие на BI пазара и през 
2010 г. Всъщност този тип 
инструменти не са нещо 
ново за големи компании 
като водещите търговски 
вериги, телекомите и банко-
вите институции. Новината 
в случая е преориентиране-
то на компаниите, числящи 
се към сегмента малък и 
среден бизнес, към редов-
ните клиенти на подобни 
инструменти. Според из-
числения на анализатори 
годишно у нас има между 
30 и 50 инсталирания на BI 
в дребния и средния бизнес. 
Това означава, че само този 
сегмент от BI пазара гене-
рира средно 1.5-2 млн. EUR 
годишен оборот. Точни дан-
ни за ръста на продажбите 
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Напредък
Toshiba показа 
3D телевизори 
без очила
Две от водещите япон-
ски компании в света 
на потребителската 
електроника - Toshiba и 
Sharp - показаха първите 
работещи 3D телевизо-
ри, които обаче не изис-
кват очила. И докато 3.8-
инчовите и 10.6-инчо-

вите дисплеи на Sharp 
все още са прототипи, 
от Toshiba обещаха да 
пуснат работещи моде-
ли на пазара до края на 
годината. Единственият 
недостатък на устрой-
ствата, чиито дисплеи са 
с диагонал 12 и 20 инча, 
е, че изискват потреби-
телят да е директно пред 
тях, в противен случай 
3D ефектът се размива.

Продажби

5
млн. смартфони Galaxy S е продала Samsung от нача-

лото на годината, показват данните на компанията. 
Това превръща телефона в един от най-сериозните 
конкуренти на iPhone на Apple

▶

Бизнес       под лупа

5
▶ млн. EUR е обемът на 
BI пазара при малкия и 
средния бизнес, показват 
данните на анализатори

За разлика от тях тази 
на Google, Android, 
печели все повече 
почитатели

Операционната система 
Android на Google успя да 
детронира конкурентите си 
iOS на Apple и BlackBerry 
OS на RIM. Така тя се пре-
върна в най-използваната 
мобилна операционна сис-
тема в САЩ. Това показват 
данните на анализаторите 
от Nielsen. Пазарният дял 
на Android за шестте месе-
ца до края на август вече е 
32%. Това е кулминацията 
на непрекъснатия ръст в 
продажбите на устройства-
та, работещи с платфор-
мата на търсачката, който 
от няколко месеца насам 
е с трицифрени стойно-
сти. Пазарното присъствие 
на другите 2 платформи 
- iOS и BlackBerry OS - е 
на практика “замръзнало”, 
отчитат още анализаторите. 
Така платформата на Apple 
държи 26% от пазара на 
смартфони, а RIM е с 25% 
от всички продажби. 

Според чужди анали-
затори делът на RIM на 
пазара на смартфо-
ни ще падне от 
19.9% за 2009 
до 11.7% през 
2014 г. Този на 
Apple ще се ка-
чи от 14.4% за 
2009 до 15.4% 
през 2010 и 
до 17.1% през 
2011 г. А по-
сле ще падне 
до 14.9% през 
2014 г. В също-
то време пазар-
ният дял на Android 
OS ще скочи от 3.9% за 
2009 до 29.6% през 2014 г. 

спънка
Причина за бързата екс-
панзия на Google е силната 
подкрепа от производители-
те на смартфони. Motorola, 

Операционните системи на 
Apple и BlackBerry загубиха 
лидерските си позициина последно място - как по-

ефективно да се управляват 
човешките ресурси. По то-
зи начин мениджърите има 
по-ясна картина за състоя-
нието на компанията и мо-
гат да взимат по-адекватни 
решения, особена сега, в 
условията на криза.

Ползите
Както всяка технология, 
така и BI еволюира непре-
къснато и вече фирмите 
имат възможност да правят 
анализ на информацията в 
реално време. С други думи 
- мениджърът на търговска 
верига например може да 
види информация за про-
дажба още преди клиентът 
да е напуснал магазина. 
Това се случва благодаре-
ние на технология за анализ 
в паметта. С други думи 
казано, информацията от 
различните търговски обек-
ти не се прехвърля на един 
сървър.

Сега информацията на 
практика се анализира дис-
танционно от софтуера, кое-
то става буквално за секунди. 
Така мениджърът може да 
направи наистина бързо и 
качествено сечение на ин-
формацията, с което да упра-
влява правилно изтънелите 
покрай кризата финансови 
средства на всяка компания, 

Преговори
Microsoft 
е готов да работи 
с Motorola

Microsoft е отворена за 
сътрудничество с про-
изводителя на мобилни 
телефони Motorola по 

▶

платформата Windows 
Phone 7. Това обяви глав-
ният изпълнителен 
директор на софтуер-
ния гигант Стив Бал-
мър. Винаги сме гото-
ви да работим с всеки, 
който иска да си сътруд-
ничи с нас при мобилни-
те телефони, коменти-
ра той. 

В момента обаче 
Motorola залага най-вече 
на операционната систе-
ма на Google, Android, за 
смартфоните си. Microsoft 
обаче обвини Motorola в 
нарушаване на патент-
ни права, което бе изтъл-
кувано от анализатори 
като война между двете 
компании.

▶

BI пазарът е на нива 
от миналата годи-
на, което на фона на 
кризата би могло да 
се разгледа даже като 
лек подем. Простото 
обяснение е, че фирмите 
все повече искат да имат 
задълбочен поглед вър-
ху бизнеса си във всеки 
отделен момент, искат 
да вземат по-бързи и по-
адекватни решения - не 
искат просто да се носят 
по течението на пазара.

Българските компа-
нии със средна и силна 
зрялост на бизнеса са 
запознати с BI реше-
ниятa, доста от тях 
събират информация за 
различните решения на 
пазара. Не са малко и 
тези, които вече ползват 
подобни решения. Към 
момента BI решението 
ни се предлага през 
традиционния модел, но 

Очакваме 10-
12% ръст на 
пазара през 

2011 г. заради съзря-
ването на малкия 
бизнес

Цветомир Митев, 
продуктов мениджър “Сървърни 
решения”, “Microsoft България”

система е превръщането 
на данните в информа-
ция за вземане на ре-
шения. Всяка компания 
разполага с множество 
данни, но много малко 
ползват тези данни. 
Доскоро една от пречки-
тe беше, че данните бя-
ха предимно на хартиен 
носител, но с навлизане-
то на модерните техно-
логии данните станаха 
цифрови. Това улесни 
тяхното обработване, 
консолидация, анализ и 
визуализация. BI реше-
нието съчетава в едно 
тези четири процеса по 
превръщане на данните 
в информация.

Затова очакваме паза-
рът на BI решения да 
продължи да се развива 
по-бързо от останалия 
ИТ пазар, като през 
2011 г. може да го зад-
мине с 10-12%.

Технологията ще се насочва 
все повече към облака

в този сегмент няма, но в 
сравнение с продажбите 
на ERP софтуер, които се 
върнаха с 6-7 години назад 
като обем, развитието на BI 
е очевадно. 

Освен големите имена в 
този сектор у нас се разви-
ва и бизнесът на по-малки 
производители, които пред-
лагат и инсталации за около 
5000 EUR на лиценз, което 
е относително ниска цена за 
подобен инструмент. Дори и 
при по-висока цена обаче ин-
вестицията в BI е оправдана. 
Този пазар ще продължава 
да расте през следващите 
години, защото решенията 
за бизнес анализ се изпла-
щат много бързо и генерират 
печалба на своите клиенти, 
коментира Владимир Ра-
шев, управляващ партньор 
на интегратора “Балкан Сър-
висис”. Което за бизнеса 
означава точна информация 
в точното време. Остава да се 
вземат и точните решения.

христо ласков

От нача-
лото на 

годината де-
лът на Apple 
и BlackBerry е 
замръзнал

бите на смартфони в САЩ. 
Делът на iOS е 28%, което 
е без промяна от началото 
на 2010 г. Android отчита 
ръст от 8 на 19%, твърдят 
от Nielsen.

Данните потвърждават 
направените още в края 
на миналата година прог-
нози, които предричаха 
трудни времена за iPhone и 
BlackBerry заради инвазия-
та на Google и отворената й 
платформа. 

христо ласков

Samsung и HTC са само 
част от брандовете, които 
залагат на Android. Продаж-
бите им отчитат солидни 
ръстове през последните 
месеци. Apple и RIM за-
лагат на противоположна 
стратегия. Двете компании 
пласираха платформите си 
само на собствените си ус-
тройства, което се отрази на 
пазарното им присъствие, 
коментират от Nielsen. 

Широко присъствие
Картината на пазара от на-
чалото на годината е малко 
по-различна, показват още 
данните на анализаторите. 
BlackBerry OS продължава 
да води по продажби за пър-
вите 8 месеца на годината с 
31% пазарен дял към края 
на август. В началото на 
годината обаче компанията 
държеше 36% от продаж-

в бъдеще ще се изнесе 
и в облака. Стратегията 
на компанията ни е да 
изнесе всичките си ре-
шения да се предлагат и 
по “облачния” начин.

Най-основното пре-
димство на една BI 
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Купувач
Кой е  
новият 
собственик
Освен собственици на 
бейзболния “Бостън Ред 
Сокс” New England Sports 
Ventures притежават още 
стадиона на бейзболния 
отбор Fenway Park, отбор 
в американската автомо-
билна серия NASCAR 

и спортния канал New 
England Sports Network 
TV. Основател на ком-
панията е милиардерът 
Джон Хенри, а освен него 
16% от NESV са притежа-
вани и от издателите на 
New York Times.
Пазарната оценка на 
NESV е 1.6 млрд. USD, 
огромна част от която се 
дължи на “Ред Сокс”. Те 
са 10-ият най-скъп отбор в 
света според Forbes. 

Едни от най-верните фут-
болни привърженици в све-
та са тези на “Ливърпул”. 
И най-спешната им мечта 
най-после се сбъдна.
Изпадналият в дългове 
клуб ще бъде продаден на 
собственика на бейзболния 
“Бостън ред сокс” - New 
England Sports Ventures 
(NESV). Това реши във 
вторник късно вечерта бор-
дът на директорите на клу-
ба, съобщиха на сайта на 
отбора. Цената на сделката 
обаче остава неизвестна.
Повече от половин година 
продължи драмата около 
финансовото състояние 
на “Ливърпул”, тъй като 
настоящите собственици 
- американците Том Хикс 
и Джордж Жилет, не иска-
ха да се разделят с отбора 
за по-малко пари от 600 
млн. GBP. Междувремен-
но задълженията на клуба 
достигнаха 351 млн. GBP и 
доведоха до един от най-не-
убедителните му стартове в 
английската “Премиершип” 
и турнира “Лига Европа”. 

Сделка под въпрос
Одобряването на продажба 
на “Ливърпул” беше про-
карано почти насила, като 
в момента се чака съдът да 
се произнесе дали бордът е 
провел процедурата закон-
но, обясни в интервю пре-
зидентът на клуба Мартин 
Бротън.

Причината е, че Хикс и 
Жилет се опитаха да сменят 
двама от петимата членове 
на борда - изпълнителният 
директор Крисчън Пърслоу 
и търговският директор 
Йън Еър със свои хора, за 
да могат да блокират при-
емането на някоя от двете 
направени оферти. Така те 
щяха да попречат на про-
дажбата с четири от общо 
пет гласа.

Това предизвика гнев-
на реакция от страна на 
Бротън. В крайна сметка 
заседанието на борда се 
проведе със старите си чле-
нове и президентът на клу-
ба заедно с Пърслоу и Еър 
гласуваха за продажбата на 
NESV.

За да се финализира сдел-
ката обаче, е необходимо 
да приключат съдебните 
процедури и да се получи 
одобрението на Висшата 
лига, обясни Бротън. По 
думите му това няма да 
отнеме много.

Английският футболен клуб “Ливърпул” ще се сдобие  
с нов американски собственик

От янки на янки

Футболният финансов 
анализатор Том Кенън ко-
ментира пред BBC, че сдел-
ката зависи от това дали 
Хикс и Жилет ще се впуснат 
да я предотвратят. “Банката, 
RBS, е ключов играч тук. 
Ако те са задължени по до-
говор с банката да приемат 
всяка разумна оферта, която 
изчиства задълженията, то-
гава сделката може да стане 
до няколко седмици”, казва 
Кенън.

Първата от двете оферти 
- на сирийския бизнесмен 
Яхия Кирди - се е сторила 
твърде ниска на двамата 
американци, под исканите 
600 млн. GBP. Под подобен 
предлог са се опитали да 
откажат и сделката с NESV, 
но решителните действия 
на Бротън са довели до 
успешен край.

Приехме предложението 
на NESV, защото компа-
нията отговаря на изис-
кването за стабилен нов 
собственик  - стабилност, 
демонстрирана от успехите 
на “Бостън ред сокс”, беше 
официалният коментар на 
президента на “Ливърпул”. 
Хикс и Жилет отговориха 
със свое официално изявле-
ние, в което отчитат, че са 
инвестирали над 270 млн. 
USD в развитието на отбо-
ра от 2007 г. насам, успели 
са да удвоят приходите на 
клуба, които за сезона 2008-
2009 г. са 184.8 млн. GBP. 
Това обаче не попречи на 

 от коментари по форумите става ясно, че бъдещият американски собственик 
е по-симпатичен на феновете на клуба. вероятна причина са успехите на всички-
те отбори, в които досега е инвестирала NESV            Снимки ReuteRs

▶

“Ливърпул” да реализира 
загуби от 55 млн. GBP, до-
бавят те. 

Историята
Отрицателните резултати 
и задълженията на клуба 
изправиха Хикс и Жилет 
пред 2 варианта - да наме-
рят нов собственик или па-
ри, за да погасяват заемите 
към Royal Bank of Scotland 
(RBS) и Wachovia. В про-
тивен случай RBS щеше да 
придобие права върху отбо-
ра и най-вероятно щеше да 
го продаде. 

След одобрението на 

сделката за продажбата от 
притежаваната от милиар-
дера Джон Хенри NESV  
дълговете към RBS, които 
възлизат на 250 млн. GBP, 
са погасени, което спасява 
тима от активирането на 
наказателна клауза по до-
говора. 

Двамата американци при-
добиха клуба на 6 февруари 
2007 г. срещу 174 млн. GBP 
в брой и още 44.8 млн. GBP, 
с които погасиха тогаваш-
ните дългове на отбора. За 
продажбата на “Ливърпул” 
се говори от повече от по-
ловин година насам, а пър-

воначалната цена, искана за 
клуба, бе 800 млн. GBP. 

Липсата на потенциален 
купувач накара собствени-
ците на отбора да занижат 
цената до 600 млн. GBP. 
Тази оферта заинтересова 
няколко потенциални ин-
веститора от Близкия изток 
и Азия, но до продажба не 
се стигна. Сделката обаче 
бе неизбежна, след като 
Бротън беше назначен за 
президент на клуба от Мър-
сисайд през май. Неговата 
основна задача беше да на-
мери купувач за отбора.

Христо Ласков

“Ливърпул”  
в числа

18
▶ пъти “Ливърпул” е пече-
лил английската  
Висша лига, което го 
прави най-титулувани-
ят отбор  
на Острова

532
▶ млн. GBP е оценката на 
американското списание 
Forbes, което го нарежда 
на 6-о място сред най-
скъпите отбори в света 
след имена като “ман-
честър Юнайтед” и “Реал 
мадрид” 

7
▶ -о място по приходи 
с 237 млн. за последния 
сезон според класацията 
на Deloitte Football Money 
League

18
▶ -а е сегашната позиция 
на клуба във Висшата 
лига, което го нарежда в 
групата на изпадащите 
отбори

45
▶ хил. души е капаци-
тетът на стадиона 
“Анфийл Роуд”, където на 
домакинските мачове на 
отбора обикновено няма 
празно място

500
▶ млн. GBP искаха да събе-
рат феновете, за да 
купят любимия си отбор, 
но за целта трябва 100 
хил. души да отделят по 
5 хил. GBP и инициатива-
та пропадна

 Феновете на " Ливърпул" не обичат сегашните собственици Том Хикс и джордж Жилет. "Интересуват ги 
единствено парите, не и феновете. благодаря, но без янки" пише на шала на привърженик на отбора
▶

основателят 
на компанията 
купувач NESV

▶
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